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گفتمان مقاومت و ادبیات متعهد امروز
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رضاخان وابسته انگلیس یا مستقل؟
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عراق؛ قتلگاه نیروهای الجولانی
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ناتوانی آمریكا و متحدانش در حفظ امنیت رژیم 
صهیونیستی

4

 اگر خودروسازی را تعطیل كنیم به نفع كشور است

5
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رضاخان با تمام توان درصدد   
بود.  ایران  ملت  به  تودهنی 
رضاشاه فرد بی سوادی بود که 

چیزی از فرهنگ نمی دانست و تنها با مشت 
آهنین سیاست انگلستانی را اجرا می کرد.

به    رسیدن  قصدِ  آمریكا 
مرزهای ما را دارد؛ ولی قطعا 
بداند اینجا قتلگاهش خواهد 

شد. حتی اگر تحریرالشام در عراق پا پیش 
بگذارد، با مقاومت روبه رو می شود.

ناامن ترین    از  یكی  به  تل آویو 
نقاط جهان تبدیل شده است. 
همچنین، مشكلات اقتصادی 

در آمریكا و انگلیس به دلیل این جنگ و ناتوانی در 
حفظ امنیت اسرائیل افزایش یافته است.

در    پیشرفت  علم،  در  پیشرفت 
عدالت،  در  پیشرفت  اخلاق، 
عمومی،  رفاه  در  پیشرفت 
پیشرفت  اقتصاد،  در  پیشرفت 

بین المللی، پیشرفت در استقلال  اعتبار  در عزت و 
سیاسی و ... این مولفه  ها در آثار و ادبیات متعهد به 

انقلاب اسلامی می بایست مورد التفات قرار گیرد.

 هر بخشی که در آن رقابت   
انحصار  آن  برای  و  نباشد 
بی  سمت  به  شود  ایجاد 

کیفیتی و افزایش قیمت و بهره وری پایین 
سوق پیدا می کند.

این    تولیدکنندگان  اصولاً 
فناوری ها هدفشان این است که 
کشورهای دیگر از جمله جمهوری 

اسلامی هیچ وقت در حوزه فناوری فضای مجازی 
توسعه زایا و کارآمد پیدا نكنند و سرمایه ملی 
به سمتی حرکت کند که ثروت را به سمت نظام 

سرمایه داری جهت دهد.

مصرف گرایی اینترنتی

معاون قوه قضاییه خطاب به صنایع: هر 
دادسرا  به  کرد،  قطع  را  شما  برق  کس 

شكایت کنید
 5۷۶ قانون  براساس  الفت:  محمدباقر 
برق  کنندگان  قطع  اسلامی،  مجازات 
صنایع به یک تا 5 سال انفصال از خدمات 
محكوم می شوند. جنجال و هیاهو نكنید، 
برقتان را قطع کردند، بروید کلانتری و یا 

دادسرای محل، شكایت کنید.
واحدهای  گفت:  نیز  ایران  اتاق  رئیس 
برق  کمبود  از  ایران  تولیدی  و  صنعتی 
متحمل  را  بزرگی  خسارت های  گاز،  و 
شده اند که باید طبق قانون، حقوق آنها را 
مطالبه کنیم و برای جبران این خسارت ها 
در  تمهیداتی  یا  فرصت  کردیم  سعی 
پرداخت بدهی های مالیاتی، بیمه ای و... 

واحدها، دیده شود.
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سیا   سـت

 نگاهی به کارنامه ی درخشان شهید حاج قاسم سلیمانی  
رهبر معظّم انقلاب اسلامی در پنجمین سالگرد شهادت سپهبد 
حاج قاسم سلیمانی به کارنامه ی پرُبار این سردار جبهه ی مقاومت 
و  پرداختند  بزرگوار  شهید  این  خاصّ  ویژگی های  از  برخی  و 
زندگی و عملکرد او را الگویی برای دیگران توصیف کردند. ایشان، 
در ابتدای بیانات خود، به اشتیاق مردم برای زیارت مزار شهید 
سلیمانی و عزّت این شهید والامقام اشاره کردند و این عزّت را 
ناشی از اخلاص او در طول حیات خود دانستند: »وقتی برای خدا 
کار میکنید، خدا هم این جور جواب میدهد. ]البتّه[ این در دنیا 
است؛ حالا مقامات او در عالم رحمت الهی و نعمت الهی برای ما 
قابل تصوّر هم نیست، امّا پاداش دنیوی اش این است که ملاحظه 
میکنید: این مرقد او است که هزاران نفر راه می افتند میروند 
مرقد او را زیارت کنند. این عزّت را خدا میدهد؛ وقتی بااخلاص 
کار کردیم، خدا هم این جور جواب می دهد. بعضی ها برای عزّت 

دنبال ابزار و وسیله های غلط حرکت می کنند.«

 معمار منطقه  
رهبر انقلاب، در ادامه، به ماجرای حمله ی آمریکا به افغانستان 
و عراق اشاره کرده و تأکید کردند هدف اصلی از حملات به 
شرق و غرب ایران، در نهایت، جمهوری اسلامی بود؛ امّا شهید 
سلیمانی با درایت، تیزبینی، موقعیّت شناسی، شهامت و اقدام 
بموقع، از این تهدید خطرناک فرصت ساخت و روند تحوّلات 
منطقه را به سمتی برد که نه تنها اهداف آمریکا برای شکل دهی 
»خاورمیانه ی جدید« محقّق نشد بلکه در نهایت، منطقه ی غرب 
آسیا به صورتی درآمد که بسیاری از تحلیلگران غربی به شماتت 
دولت آمریکا بابت حمله به افغانستان و عراق پرداختند و برنده ی 

نهایی این جنگ ها را جمهوری اسلامی ایران دانستند.
آن که این دستاورد بزرگ را رقم زد و تهدید اشغال عراق توسّط 
به دنبالش جمهوری  و  برای مردم عراق  به فرصتی  را  آمریکا 
اسلامی ایران تبدیل کرد، سردار سلیمانی بود. با ظهور داعش به 
عنوان یک گروه تروریستی خطرناک و ساخته و پرداخته ی آمریکا 
نیز، بار دیگر، این شهید سلیمانی بود که با ورود بموقع به میدان 
و سازمان دهی جوانان شجاع عراقی، مانع سقوط عراق و تسلطّ 

این گروه تکفیری و خطرناک بر منطقه شد.

چه کسی جز او می توانست؟  
توجّه و دقّت در این نکته هم ضروری است که ورود ایران به 
میدان عراق و سوریه ورودی هوشمندانه برای دفع خطری بود که 
تا بیخ گوش ایران آمده بود و در صورت تسلّط بر عراق و سوریه، 
وارد فاز اصلی حرکت خود می شد: »داعش را درست کردند، نه 
برای اینکه فقط در عراق مسلّط بشود؛ هدف اصلی و نهایی ایران 
بود. ... کدام فرمانده دیگر قدرت داشت میتوانست کارهایی را که 
او انجام داد انجام بدهد؟ به یک منطقه ای که در محاصره ی ۳۶۰ 
درجه ای دشمن است، شهید سلیمانی با بالگرد وارد این منطقه 
میشود، در محاصره ی کامل دشمن جوانهای خوبی در آن منطقه 
هستند که دست تنها هستند، فرماندهی ندارند، چشمشان که به 

حاج قاسم سلیمانی می افتد، جان پیدا میکنند، 
روحیه پیدا میکنند، انگیزه پیدا میکنند، محاصره 
را از بین میبرند ... چه کسی میتواند این کارها را 
انجام بدهد؟ ... سردار شهید سلیمانی کسی بود 
که با شجاعت مثال زدنی در صفوف مقدّم و در 
خطرناک ترین جایگاه ها حضور می یافت و شجاعانه 
میجنگید و او یکی از مؤثرّترین عوامل در شکست 
عناصر تروریست داعش و اشباهش در سوریه و 

عراق بود.« ۱۳۸۹/۱۰/27 

 احیاگر مقاومت  
نکته ی دیگری که رهبر انقلاب به آن اشاره کردند، 
احیای مقاومت در منطقه از سوی شهید سلیمانی 

بود. آنچه امروز به عنوان »جبهه ی مقاومت« می شناسیم، در 
واقع، میراث سردار سلیمانی است؛ جبهه ای که نقشه های ریز و 
درشت آمریکا و دنباله هایش را در منطقه به شکست کشانده و 
پس از این نیز چنین عمل خواهد کرد. دشمن اگرچه سعی دارد 
این جبهه را به نیروهای نیابتی ایران فروکاسته و ماهیّت آن را 
زیر سؤال ببرد، امّا این جبهه یک ماهیّت اعتقادی و مستحکم 
دارد که با ترور و بمباران نه تنها از بین نمی رود، بلکه مستحکم تر 
نیز می شود: »دشمن پلید و زبون چون نمیتواند به تشکیلات 
مستحکم حزب الّلّه یا حماس یا جهاد اسلامی و دیگر سازمانهای 
مجاهد فی سبیل الّلّه صدمه ی جدّی بزند، ترور و تخریب و بمباران 
و کشتار غیر نظامیان و داغدار کردن غیر مسلّحین را نشانه ی 
پیروزی خود قلمداد میکند. نتیجه چیست؟ محصول این رفتار، 
برآوردن مردان و  انگیزه ی مردم و سر  افزایش  تراکم خشم و 
تنگ تر شدن  و  بیشتر،  از جان گذشتگان  و  رهبران  و  سرداران 
وجود  سرانجام، حذف  و  محاصره ی گرگ خون آشام،  حلقه ی 

ننگین او از صحنه ی وجود است، ان شاءالّلّه.« ۱۴۰۳/7/۱۳

برکت شهادت  
همان طور که ترور ناجوانمردانه ی سردار سلیمانی موجی گسترده 
را در جامعه ی ایران و حتّی فراتر از آن ایجاد کرد: »خدای متعال 
… به خون شهدا برکت داد. شما ملاحظه کنید، مثلًا فرض 
شهادت  به  خدا  راه  در  سلیمانی  شهید  مثل  شهیدی  کنید 
می رسد، یک ملتّ تکان می خورد، یک ملتّ حرکت می کند و 
به هم  بین آحاد ملّت هست  این خطوط توهّمی ای که  تمام 
می ریزد و ملتّ یکپارچه راه می افتند؛ این برکتی است که خدا به 

خون شهید داده.« ۱۴۰2/۵/22
دفاع سرسختانه از حرم ها و اماکن مقدّس، دیگر ویژگی مهمّ 
شهید سلیمانی بود که رهبر انقلاب به آن اشاره کردند؛ از حرم 
ائمّه ی اطهار و اعتاب مقدّسه گرفته تا ایران اسلامی که از منظر 
این شهید، حرم بود و بیت المقدّس، اوّلین قبله ی مسلمین و مورد 

توجّه و حسّاسیّت همه ی مسلمانان جهان.

سه پاسخ به یک شبهه  

در همین بخش از بیانات بود که رهبر انقلاب، به صورت واضح 
و صریح، به یکی از شبهاتی که عدّه ای از روی ناآگاهی و البتّه 
قطعاً عدّه ای نیز آگاهانه و مغرضانه مطرح می کنند، اشاره کردند: 
»تصوّر می کنند و به زبان می آورند و شاید ترویج می کنند که با 
حوادث اخیر منطقه، خون هایی که در راه دفاع از حرم ریخته 

شد، هدر رفت!«

رهبر معظّم انقلاب اسلامی سه نکته ی مهم را در پاسخ به این 
شبهه بیان کردند. نکته ی اوّل همان موضوع فوق است؛ یعنی 
دفاع از حرم ها. اگر شهید سلیمانی و یارانش در جبهه ی مقاومت 
نبودند، بدون شک، آسیب جدّی به بسیاری از این حرم ها وارد 
می شد. حمله ی تکفیری ها در اسفند سال ۱۳۸۴ به حرمین 
عسکرییّن و انفجار و تخریب بخشی از این مکان مقدّس، گویای 
خطری است که اعتاب مقدّسه را تهدید می کرد. همان طور که 
گفته شد، ایران اسلامی نیز از منظر شهید سلیمانی حرم بود 
و امنیّت ایران و جلوگیری از تعرّض داعش به مرزهای کشور، 

بی شک، مدیون فداکاری این مرد بزرگ است.
نکته ی بعدی نگاه قرآنی به ماجرا است. در منطق قرآنی، حرکت 
و جهاد در راه خدا شکست ندارد: »اساساً در فرهنگ قرآنی، هر 
خونی که در راه خدا ریخته بشود، بجا ریخته شده، هدر نمی رود؛ 
حاصل  پیروزی  چنانچه  اگر  حتّی  نمی رود؛  هدر  خونی  هیچ 
نشود، خونی که ریخته شد، هدر نمی رود. خون جناب حمزه در 
احُد ریخته شد؛ هدر رفت؟ نه. بالاتر از همه، خون سیّدالشّهدا 
علیه السلام در کربلا ریخته شد؛ هدر رفت؟ نه. خونی که در راه 
حق ریخته می شود هدر نمی رود.« تاریخ نشان داده است که 
ریخته شدن این خون های پاک، زمینه ساز دستاوردهای ماندگار 
مدافعان  آنکه  بالاخره  و  است  آینده  در  بزرگ  پیروزی های  و 
حرم با ایثار و فداکاری خود، زنده بودن انقلاب را اثبات کردند: 
»حوادث این چند سالی که شهید سلیمانی و یارانش و دوستانش 
در آن فعّال بودند و نمایان بودند، از جمله حوادث دفاع از حرم، 
نشان داد که انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی سرزنده است، 
باطراوت است، درخت ثمربخش است.« و این همان چیزی است 
که دشمن از آن وحشت دارد و سعی دارد با هر ترفند و روشی 

که می تواند، خلاف آن را القا کند.

احیاگر مقاومت

امام )ره( در  بنیادین حضرت  اقدامات  از عرصه های مهم  یکی 
فرآیند استقرار قانون در کشور، ساماندهی به دستگاه قضایی بود 
که در وضعیت پر آشوب آن سال ها بسیار اهمیت داشت. پس از 
پیروزی انقلاب اسلامی، یکی از مهم ترین مطالبات توده ها برخورد 
با جنایتکاران رژیم پهلوی بود که دستشان به خون جوانان وطن 
آغشته شده بود. این امر انقلابی به دادگاه های انقلاب واگذار شد. 
در 2۴ بهمن ۱۳۵7، »حجت الاسلام والمسلمین صادق خلخالی« 
به عنوان حاکم شرع دادگاه انقلاب از جانب امام )ره( مشخص شد 
و در روز پنجم اسفند ۱۳۵7 امام )ره( طی فرمانی به وی خواستند 
تا دادگاه انقلاب اسلامی را تشکیل داده و پس از محاکمه متهمان، 

احکام شرعی درباره آنان صادر کنند.
یک ماه بعد، هنوز سال ۱۳۵7 به پایان نرسیده بود که امام )ره( 
در راستای قانونمندسازی دستگاه قضا و محدود و قانونمندسازی 
عملکرد این مجموعه نوپا، طی حکمی امور دادگاه های انقلاب را 
به شورای انقلاب  و دولت موقت واگذار کرد و از آنان خواست تا 
آیین نامه   جدیدی تنظیم و تصویب کند. همچنین تأکید کردند، 
دادگاه مرکزی     تهران تا تصویب آیین نامه جدید، محاکمات را 
متوقف کند     و دادگاه های شهرستان ها به کار بازپرسی و محاکمه 
ادامه دهند، ولی     اجرای احکام این دادگاه ها از این پس موقوف به 
تأیید دادگاه مرکزی     خواهد بود که طبق آیین نامه جدید صورت 

خواهد گرفت.

حضرت امام )ره( در تداوم مسیر قانونی کردن محاکمات انقلابی 
آن روزها، در حکمی خطاب به آقای »مهدی هادوی« دادستان 
انقلاب، شرایط مجازات اعدام در دادگاه ها را شرح داده و اعلام 

می دارند: »در غیر از دو مورد زیر:
۱. کسی که ثابت شود آدم کشته است.

2. کسی که فرمان کشتار عمومی داده است و یا مرتکب شکنجه ای 
شده که منجر به مرگ شده باشد، هیچ دادگاهی حق ندارد حکم 
اعدام صادر کند و نباید اشخاص در غیر از دو مورد مذکور اعدام 

شوند. تخلف از این امر جرم است و موجب ثبوت قصاص.« 

با تصویب قانون اساسی، بستر مهمی برای تحقق 
کامل قانون گرایی در دستگاه قضا فراهم شده بود. 
این فرآیند البته نیازمند همیاری قوای سه گانه بود 
تا با کمترین تنش و بیشترین همسویی محقق 
شود؛ از این رو حضرت امام )ره( از رئیس جمهور 
منتخب خواستند تا با قاطعیت برای   حاکم کردن 
نظم و امنیت  تلاش کرده و همکاری نزدیکی با 
دادستان کل انقلاب داشته باشند. ایشان در پیامی 
در آستانه آغاز سال ۱۳۵۹ اعلام کردند: »  از این 
تاریخ به بعد احدی حق تعرض به کسی را ندارد، 
نه مقامات مسئول و نه گروه غیرمسئول و جناب 
آقای رئیس جمهور موظف هستند که از این هرج 
و مرج موجود اکیداً با قوه قهریه جلوگیری نمایند 
و متخلفین را از هر قشری هستند به دست قانون 
بسپارند و جناب آقای قدوسی دادستان کل انقلاب 

موظف هستند که اشخاص متخلف را از هر طبقه هستند به 
دادگاه احضار و به وسیله آقای رئیس جمهور آنان را الزام به حضور، 

و عدالت را درباره آنان اجرا کنند.«
تأکید بر رعایت قانون سال های بعد نیز ادامه داشت و تحقق و 
گسترش آن در بخش های دیگر دستگاه قضا هم دنبال شد. برای 
نمونه، در مواجهه با دادگاه های ارتش  دستورالعملی فرمانی صادر 
کرده و ضمن تشریح اهم وظایف این دادگاه ها، آنان را به رعایت 
کامل قانون دعوت کردند. در راستای گسترش حقوق شهروندی و 
قانون مند کردن بیشتر دستگاه قضا، حضرت امام )ره( در 2۴ آذر 
۱۳۶۱، فرمان هشت ماده ای جدیدی را صادر کردند که گام مهم 
دیگری در مسیر تحقق قانون بود. فرمان امام )ره( در شرایطی 
صادر شد که ایران در اوج تهدید های دشمنان داخلی و خارجی 
قرار داشت و همچنین دسیسه های جریان های ضدانقلاب سبب 
شده بود کشور با ناامنی و وضعیت دشواری روبه رو باشد. مهم ترین 
بخش های فرمان هشت ماده ای امام )ره( توجه به قانون مداری، 
استقلال و بی طرفی، کرامت مداری، قانونی بودن اعمال قضایی و 

حفظ و احترام به حریم خصوصی شهروندان بود. 

ایشان در نخستین بند از فرمان هشت ماده ای خود بر ضرورت 
قانون مداری و لازم الاجرا بودن قوانین شرع مقدس اسلام تأکید 
کردند و تمرکز را بر قانونمندسازی بیشتر و اصلاح دستگاه قضا قرار 
داده بودند. نداشتن حق توقیف یا احضار فردی بدون حکم قاضی، 
نداشتن حق ورود به مغازه یا خانه فردی بدون اجازه صاحب خانه، 
رسیدگی به صلاحیت قضات و دادستان ها و سرعت و دقت عمل 
و نداشتن حق استراق سمع حتی به بهانه کشف جرم و گناه، از 

جمله بخش های مهم این فرمان هشت ماده ای به شمار می رود.
برحسب اهمیت فرمان هشت ماده ای، مسئولان وقت به منظور 
عملیاتی کردن هر یک از بند های آن پای کار آمدند و ستادی، 
و  اجرایی  قضایی،  دستگاه های  بالای  رده  مسئولان  از  مرکب 
قانون گذاری تأسیس کردند. این ستاد در واقع تحت ریاست رئیس 
دیوان عالی کشور وقت که به منزله رئیس قوه قضائیه بود، قرار 
گرفت و این ستاد، مقرراتی در 2۴ محور تنظیم کرد که در واقع 
دستورالعمل هیئت های بازرسی و نظارتی بود و گزارش هایی که 

تهیه می شد، در دستور کار و اجرا قرار می گرفت.

محاکم انقلابی
مهدی سعیدی

 بوی کباب به مشامشان
 خورده غافل از اینکه ...!

چهره های برانداز هم راستا با کارفرمای صهیونیستی  شان بر   
طبل حملۀ نظامی به تأسیسات ایران می کوبند

این اشتباه تکراری چهره های برانداز است که چند دهه است، 
ادامه دارد. سال 2۰۱۹ که ترامپ وارد کاخ سفید شد براندازان 
از تشدید تحریم ها علیه ایران به نام ایران دوستی گفتند و از 
کمپین فشار حداکثری حمایت کردند، با شروع ناآرامی های 
۱۴۰۱ بازهم از لزوم تشدید تحریم ها برای براندازی و حتی 
در  اظهارات  این  پیچیدن  با وجود  اما  گفتند،  نظامی  حمله 
زرورق وطن پرستی خیلی زود دستشان برای مردم ایران رو 
شد. در یک سال و چند ماه گذشته هم، صراحتاً در زمین 
ایران دفاع  به  نظامی  از حمله  و  بازی کردند  صهیونیست ها 
کردند، این روز ها و به خصوص بعد از تحولات سوریه بازهم 
بوی کباب به مشامشان خورده است؛ از رجویست ها گرفته تا 
پهلویست ها به خط شدند و ادعا می کنند که گزینه خوبی برای 
فردای براندازی دارند و این کار را هم با ژست یک فعال مدنی 
و سیاسی انجام می دهند. حنایشان برای مردم که رنگی ندارد 
اما تلاش می کنند در بازی سهم خواهی و بودجه گیری از هم 

جا نمانند. 

اینکه ما گزینه خوبی برای فردای  تکاپوی براندازان و اعلام 
در  سفید  کاخ  تصمیم  از  که  اخباری  با  هستیم  براندازی 
موردحمله نظامی به تأسیسات هسته ای ایران منتشر می شود، 
همزمانی دارد. به نظر می رسد برخی چهره های تند در آمریکا 
نیز به دنبال دمیدن بر اخبار حمله نظامی به تأسیسات ایران 

هستند. 

در دو روز گذشته آکسیوس در خبری مدعی شد که جیک 
سالیوان، مشاور امنیت ملی کاخ سفید به بایدن پیشنهاد داده 
درصورتی که ایرانی ها قبل از روز تحلیف ترامپ یعنی 2۰ ژانویه 
به سمت تولید سلاح هسته ای حرکت کردند، آمریکا، تأسیسات 

هسته ای ایران را هدف قرار خواهد داد. 

با  ادامه هم نوشت: »بایدن در جریان نشست  آکسیوس در 
مشاوران چراغ سبز نشان نداد و از آن زمان تاکنون تصمیمی 
نگرفته است.« این ادعا ها همزمان با به خط شدن براندازان، 
این گزاره را پررنگ می کند که لابی های صهیونیستی به دنبال 
اینند تا حمله نظامی به تأسیسات هسته ای توسط آمریکا را 
کلید بزنند. اگرچه یک وجه رسانه ای شدن این ادعا ها می تواند، 
تنها ابزار فشاری باشد تا ایران را پای میز مذاکره بیاورند و با 
قرار دادن ایران در موضع ضعف امتیازات بیشتری از او بگیرند.

پایگاه آکسیوس به نقل از یک دیپلمات اروپایی و 2 منبع دیگر 
ادعا کرده دیپلمات های اروپایی به طرف ایرانی گفته اند که 
توافق برجام »تهی و باطل« شده و برای رسیدگی به وضعیت 

فعلی برنامه هسته ای ایران به یک توافق جدید نیاز است. 

دیپلمات های اروپایی گفته اند که درصورت نرسیدن طرف ها 
به توافق تا ماه سپتامبر آن ها از سازوکار بازگرداندن خودکار 

تحریم های سازمان ملل علیه ایران استفاده خواهند کرد. 

دیپلمات های ایران در پاسخ هشدار داده اند در صورت وقوع 
چنین سناریویی از معاهده ان پی تی خارج خواهند شد و به 
تمامی بازرسی ها و نظارت ها از تأسیسات هسته ای خود پایان 

خواهند داد. 

اروپایی ها به ایران پیشنهاد 
توافق جدید دادند
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عباس سلیمی نمین - صادق زیبا کلام

صادق زیباکلام طی سخنانی در ابتدای نشست »رضاشاه؛ استقلال 
یا وابستگی« گفت: به گمان من دهه اول و دوم انقلاب اگر کسی به 
ایران می آمد و گزارشی تهیه می کرد سخنی از مردم به عنوان رضا 
شاه روحت شاد و علاقه به پهلوی اول در ایران نمی دید. اگر همین 
شخص بعد از یک دهه به ایران می         آمد و می خواست گزارشی تهیه 
کند با این شعارها مواجه می شد شک می کرد که چه اتفاقی در 
ایران افتاد که رضاخان محبوب شد! شگفت زده می شد که نسل 

جدید چرا اینگونه شد؟
وی افزود: شاید آن فرد گزارش کننده پیش خود فکر کرد و به 
این نتیجه رسید که مردم مطالعه کرده اند و به همین دلیل به 
اما  کتاب هایی که در جمهوری اسلامی منتشر شد رجوع کرد 
می دید که تغییری در کتاب ها پدید نیامده است. اگر فیلم های 
تلویزیون را هم می دید، متوجه می شد که فیلم ها هم تغییری 
نکرده است و از خود می پرسید آیا مردم تحت تأثیر شبکه های 
فارسی زبان به خصوص »من و تو« به چنین دیدگاهی رسیده اند؟ 
اما مردم مانند مومی نبودند که با دیدن چند برنامه به این نتیجه 
برسند بلکه عملکرد مسئولین جمهوری اسلامی باعث شد که مردم 

علاقه مند به رضاشاه شوند.

دیگر  معاصر،  تاریخ  مطالعات  دفتر  مدیر  نمین  سلیمی  عباس 
سخنران این نشست نیز طی سخنانی در مقدمه بحث گفت: اگر 
عده ای در خیابان بر اثر لجاجت با مسئولین جمهوری اسلامی به 
نفع رضاشاه شعار دادند. این شعارها نباید مبنا بحث شود. مردم ما 
باید امروز تاریخ را به گونه ای که هست بخوانند و از تاریخ درس 
بگیرند. اگر مسئولی را انتخاب کردند که دچار لغزش شد و از او 
تبری می جویند به این دلیل است که حمایت از آن فرد دور از شأن 
آنها است. اگر چنین است رضاخان قبل از سلطنت فاسد بود و بعد 

از سلطنت فاسدتر شد.
وی افزود: آقای زیباکلام بحث عامیانه مطرح می کند قطعاً عوامل 
مختلف در احیای رضاخان مؤثر بود. یکی نخواندن تاریخ، دوم 

ضعف اجرایی مسئولان و سوم مدیریت دیپلماسی عمومی.

سلیمی نمین گفت:  اگر با تاریخ آشنا باشید بی بی سی، من و تو و 
عوامل مانند آنها بر شما تأثیر نخواهند گذاشت و باید در این زمینه 
عوامل مختلف را بررسی کرد که علمی و مستند تاریخی است یا 

نه؟
رضاخان با تمام توان درصدد تودهنی به ملت ایران بود. رضاشاه 
فرد بی سوادی بود که چیزی از فرهنگ نمی دانست و تنها با مشت 

آهنین سیاست انگلستانی را اجرا می کرد.

زیباکلام در ادامه این نشست بیان  داشت: من کتابی در رابطه با 
رضاشاه نوشتم که وزارت ارشاد اجازه انتشار آن را به من نداد و 
این کتاب براساس فهم من از ظهور رضاخان در قدرت بود، چرا 
جلوی انتشار آن را گرفتند؟ من فقط به بررسی ظهور رضاخان 
در آن مقطع تاریخی ایران پرداختم و این کتاب سعی کرده است 
دوره برآمدن رضاخان را نشان دهد که ایران در چه مقطع تاریخی 

به سر می برد.
وی ادامه داد:  بعد از کودتای سوم اسفند ۱2۹۹ هجری شمسی 
علت  به  که  بوده  طباطبایی  کودتا سیدضیاء الدین  اصلی  ستاره 
اشتباهات متعدد افول کرده است و رضاخان برآمده است. اگر کسی 
در سال ۱2۹۹ هجری شمسی به ایران می آمد و از وضعیت صنایع 
روستاهای ایران فیلم برداری می کرد و بعد از اخراج رضاخان نیز 
فیلم برداری می کرد این دو فیلم را مقایسه می کردید می دیدید ما 

چه بودیم و چه شدیم.

زیباکلام افزود: مشکلات اساسی وزارت ارشاد برای جلوگیری از 
انتشار این کتاب این است که آنچه در این کتاب آمده است حقیقت 
دارد و فرد بعد از مطالعه این کتاب پی می برد تمام روایات حکومتی 
که از رضاشاه وجود دارد از بین می رود و اگر چنین نشد حتی 
ارزش خواندن ندارد وکاغذهایی که صرف این کار شده است هم 

به هدر رفته است.
وی ادامه داد: این کتاب، کتاب تفسیر و تحلیل از رضاخان نیست 
بلکه مبتنی بر اسناد مخابره شده بین سفارت انگلستان قبل و بعد 

از کودتا است تا زمانی که رضاخان تاج گذاری می کند.
وی افزود: جمهوری اسلامی ادعا می کند کودتا رضاخانی انگلیسی 
بوده است در حالیکه اینگونه نیست و انگلستان از کودتا خبر نداشته 

و وزیر انگلستان مورد مؤاخذه قرار 
می گیرد.

سلیمی نمین در پاسخ به زیباکلام 
گفت: مبنای بحثی که زیباکلام در 
نوشته شده کتاب  کتاب رضاخان 
اشکال  ما  و  است   غنی  سیروس 
اساسی بر این کتاب داریم از جمله 
اینکه چرا  یک استاد دانشگاه در 
دیگر  کتاب  یک  از  کتاب  نوشتن 
به عنوان منبع اصلی استفاده کرده 

است؟
وی افزود: سیروس غنی در نوشتن کتاب براساس نظر خودش 
گزینشی اسناد را انتخاب کرده است و شما نیز از کتاب سیروس 
غنی گزینشی اسناد را انتخاب کرده اید. اشتباهات در حدی است 
که حتی آقای زیباکلام بیش از ۱۰ برابر در مقدمه ای که برای کتاب 
در فضای مجازی منتشر کرده اسم نویسنده را که سیروس غنی 

است به اشتباه قاسم غنی نام برده است.
وی گفت: غیر از این اشتباهات متعدد، سیروس غنی کتاب خود را 
براساس اسناد انگلستان و آمریکا نوشته است.این در حالی است که 
زیباکلام گفته، کتاب خود را تنها براساس اسناد انگلستان نوشته 

است.

سلیمی نمین با طرح این پرسش که چرا صادق زیباکلام از شیوه های 
مرعوب کننده استفاده می کند و به جوانان می گوید توپ در رفته 
است و کتابی که نوشته است، کلیه محفوظات تاریخی شما را از 
بین می برد؟ چون می داند احتمال اینکه شما به عنوان مخاطب 
به کتاب سیروس غنی مراجعه کنید، بسیار کم است. شما اگر به 
کتاب سیروس غنی مراجعه کنید می بینید غنی می گوید کودتای 
۱2۹۹ اسناد زیادی دارد و  اسنادی وجود دارد که انگلستان آن 
را منتشر نکرده است. اوایل انقلاب می گفتند قبول داریم که کودتا 
انجام گرفته است و توسط یک افسر سرکش انجام شده و به این 
دلیل بحثی را راه انداختند و بعداً آمدند این حرف ها را زدند که این 
حرف ها کدام است. کودتا ساخته و پاخته جمهوری اسلامی است و 

روح انگلستان از کودتا خبر نداشت!
وی افزود: کتاب خاطرات دکتر محمد مصدق که قبل از انقلاب 
نوشته شده است درباره رضاخان و خط راه آهن سراسری اشکالاتی 
را وارد دانسته است. امروز صادق زیباکلام هنرمندانه به تحریف 
تاریخ می پردازد. خواهش می کنم علاقمندان به تاریخ، کتاب »ایران: 
برآمدن رضاخان، برافتادن قاجار و نقش انگلیسیها« آقای سیروس 
غنی را بخوانند تا به نتایجی غیر از حرفهایی که آقای زیباکلام 
ادعا می کند، برسند. نه اینکه فقط شبکه »من و تو« به تحریف 
تاریخ می پردازد بلکه کسانی که در داخل کشور هستند نیز از این 
قاعده مسثتنی نیستند.البته اشکالی نیست که برخی در داخل 
کشور با جمهوری اسلامی مخالف باشند و به جمهوری غیردینی 
معتقد باشند. بلکه مشکل اینجا است که اگر خواستند از جمهوری 
غیردینی دفاع کنند باید استدلال علمی بیاورند نه اینکه اینگونه 

هنرمندانه به جعل تاریخ بپردازند.

زیباکلام در ادامه مناظره گفت: درسی در رشته علوم سیاسی تحت 
عنوان تاریخ تحولات سیاسی و اجتماعی ایران داریم که بخشی از 
تحولات تاریخ سیاسی ایران مربوط به دوره رضاخان تا پیروزی 
انقلاب می شود و من زمانی که این درس را تدریس می کنم با 
این پرسش کلاسم را شروع می کنم و از دانشجویان می خواهم 

خیانت های رضاخان را بنویسند.
وی ادامه داد: دانشجویان می گویند رضاخان صنایع مونتاژ را وارد 
ایران کرد، دانشگاه ساخت تا فرهنگ غربی را گسترش دهد، خط 
راه آهن شمال و جنوب را ساخت به جای اینکه از غرب به شرق 
باشد، کشف حجاب انجام داد و من می پرسم اینکه خانم ها چادر 
و روسری سر کنند یا نکنند چه نفعی برای انگلستان دارد؟ شما 
اگر در سال ۱۹۵۰ میلادی به انگلستان می رفتید می دیدید که 
دو دسته خانم های محجبه در انگلستان بودند. یا خانم هایی که از 
مستعمرات انگلستان مانند پاکستان و... به کشور انگلستان آمدند 
تا در این کشور مشغول به کار شوند یا کشورهای ثروتمند عرب 
مثل کویت و قطر و... که برای تفریح به آن کشور سفر می کردند و 

محجبه بودند.

افرادی مثل صادق زیباکلام با داستان سرایی های تخیلی از جمله 
اینکه اگر از قبل از روی کارآمدن رضاخان و بعد از روی کار آمدن 
رضاخان فیلم از ایران ساخته می شد و مقایسه می شد به خدمات 
رضاخان پی می بردید، می خواهند ذهن مخاطب را منحرف کنند. 
اما مساله این است که در تاریخ »اگر و اما« هیچ ارزشی ندارد و آنچه 

مهم است سندهای تاریخی و واقعیت هاست.
برویم خانم هایی  انگلستان  به  اگر  اما در حال حاضر  افزود:  وی 
انگلیسی که در انگلستان متولد شده اند و از خانواده های مسلمان 
و هیچ  هستند می بینید که محجبه هستند، تحصیل کرده اند 
سؤال  دانشجویان  از  من  نکردند.  ایجاد  انگلستان  برای  مشکلی 
می کنم اگر برای انگلستان حجاب مهم بود چرا در مملکت خود 

جلوی حجاب افراد محجبه را نگرفت یا در هند و عراق که مستعمره 
انگلستان بودند کشف حجاب نکرد؟

وی  ادامه داد: بسیاری از روایت های رسمی درباره رضاخان به انجام 
راه آهن سراسری شمال به جنوب نقد دارند این درحالی است که 
فکر ایجاد راه آهن در زمان امیرکبیر وجود داشت و یکی از آرزوهای 
مشروطه خواهان احداث راه آهن بود. در مجلس اول و دوم مشروطه 
احداث راه آهن تصویب شده بود و در مجلس چهارم مجدداً تصویب 
شد و کنسرسیوم آمریکایی طرح احداث راه آهن را در سال ۱۳۰۴ 
شروع کرد حال این سؤال است آیا انگلستان می دانست که جنگ 
جهانی دوم حوالی ۱۳2۰ شروع می شود تا بعد بتواند از این راه آهن 

استفاده کند؟

عباس سلیمی نمین در پاسخ به سخنان زیباکلام گفت: باید به این 
پرسش ها پاسخ داد که رضاخان کیست و مکانیسم به قدرت رسیدن 
او چیست؟ من از کتاب »سه زن« مسعود بهنود متنی را انتخاب 
کردم که قرائت می کنم. بهنود در آن کتاب نوشته است: رضاخان 
زمانی که مهتر سفارت هلند بود یک نگین زین اسب سفیر هلند را 

می دزد و به این جرم تنبیه می شود.

قزاق  نیروی  چارچوب  در  را  رضاخان  انگلیسی ها  افزود:  وی 
برمی گزینند و او را در اختیار فرمان فرمایی که در خدمت انگلیس 
بود قرار می دهد تا آموزش ببیند و اخلاق و منش سابق او تغییر 
کند.اگر ما فرض کنیم تمام صحبت های زیباکلام درست باشد آیا 
رضاخان با این شخصیت می تواند منشأ خیر باشد؟ شخصی که قبل 
از روی کارآمدن سلطنت دزدی می کند و هزار فساد دیگر انجام 

می دهد بعد از سلطنت معلوم است که چه ها خواهد کرد.

چنین  آمدن  کار  روی  آیا  پرسش  این  طرح  با  نمین  سلیمی 
انسانی توسط انگلستان شأن ملت ایران را تأمین می کند، گفت: 
قطعاً پاسخ این سؤال خیر است و افرادی مثل صادق زیباکلام با 
داستان سرایی های تخیلی از جمله اینکه اگر از قبل از روی کارآمدن 
رضاخان و بعد از روی کار آمدن رضاخان فیلم از ایران ساخته 
می شد و مقایسه می شد به خدمات رضاخان پی می بردید، می 
خواهند ذهن مخاطب را منحرف کنند. اما مساله این است که در 
تاریخ »اگر و اما« هیچ ارزشی ندارد و آنچه مهم است سندهای 

تاریخی و واقعیت هاست.

مدیر دفتر مطالعات و تدوین تاریخ ایران افزود: شما برای یافتن 
جواب این سؤال که راه آهن شمال - جنوب به نفع ایران بود یا نه به 
متون تاریخی و افراد حاضر در آن زمان مراجعه کنید به طور مثال 
بزرگانی مانند دکتر محمد مصدق احداث راه آهن شمال - جنوب 
را به نفع ایران ندانستند حتی کسی مانند لرد کرزن که به عنوان 
خبرنگار، در آن زمان به ایران آمد احداث راه آهن شمال - جنوب 
را به نفع انگلستان و راه آهن شرق - غرب را به نفع ایران دانست 
و اگر بند 2 قرارداد رویترز را بخوانید متوجه می شوید که احداث 
راه آهن به نفع انگلستان بود. ما برای پاسخ به سؤالات تاریخی باید 
به منابع اصلی تاریخی رجوع کنیم نه بازی هایی که امثال زیباکلام 

در می آورند.
وی ادامه داد: کشیدن راه آهن شمال به جنوب هیچ آورده ای برای 
ایران نداشته است چون شوروی دیوار آهنی بین خود و ما کشیده 
بود و ارتباطی بین ایران و شوروی نبود و از قدیم بین روسیه و 
انگلستان بر اثر تسلط بر هند دعوا وجود داشت و انگلستان این 
راه آهن را کشیده است تا اگر روسیه خواست به هند حمله کند 

نیرو های خود را نزدیک مرزهای روسیه پیاده کند.

زیباکلام در پاسخ به سلیمی نمین اظهار داشت: انگلستان در سال 
امروز  آمریکای  راه آهن کشیده شده است مثل  ۱۹۳۰ که خط 
بود. همه کشورهای مسلمان به نوعی مستعمره انگلیس بودند و 
جمعیت ایران حدود ۱۵ تا 2۰ میلیون بود که نصف آن زن بود و 
اگر کشف حجاب اجرا می شد باید در عراق، عربستان و هنوز نیز 
اجرا می شود به جز ایران در هیچ کشوری این سیاست اجرا نشد.من 
به عنوان انسانی لیبرال با کشف حجاب مخالف هستم همانطوری 
که با حجاب اجباری مخالف هستم.اما می توانم بفهمم چرا رضاخان 
با حجاب مثل پوشیه و چادر مخالفت کرد چون در آن روز اگر با 
مردی می خواست صحبت کند پشت در صحبت می  کرد و در آن 

وضع نمی توانستند زنان را وارد عرصه اجتماع کنند.

زیباکلام گفت: اگر رضاخان نوکر انگلستان بود چرا او را برداشت و 
پاسخ تمام منتقدان رضاخان این است که تاریخ مصرف رضاخان 
تمام شده بود. این در حالی است که نه صدام، نه رضاخان، نه اسامه 
بن لادن هیچکدام اینها وابسته به غرب نبودند اگر بگوییم تاریخ 
مصرف اینها تمام شد من می توانم بگویم تاریخ مصرف محمدرضا 

شاه پهلوی تمام شد و انگلیس و آمریکا او را برداشتند.
وی افزود: شما ایرانی که در آن زمان کودتا صورت گرفت را بررسی 
کنید، متوجه راز موفقیت رضاخان می شوید و موفقیت رضاخان 
به دلیل حمایت انگلیسی ها نبود بلکه شرایط به گونه ای بود که 
همه رجال اعم از روحانیون، روشنفکران و نویسندگان در پی یک 
مرد قوی بودند و سیدضیاء مجموعه ای از اشتباهات بود و بخش 

عمده ای از کتابی که نوشته ام به این کودتا پرداخته ام.

عضو هیأت علمی دانشگاه تهران  با طرح این پرسش که چرا فکر 
می کنید انگلستان در زمین لم یزرع رضاخان را برکشید، گفت:  در 
آن زمان روحانیون، نخبگان، هنرمندان همه در فکر آمدن یک مرد 

قوی بودند.

عباس سلیمی نمین در پاسخ زیبا کلام گفت: اصلاً اینگونه نبود که 
فکر می کنید. خیلی از کسانی که آقای زیباکلام گفتند در پی آمدن 
رضاخان بودند، حتی یاران رضاخان در اندازه اختیاراتی که داشتند 
اگر کاری می کردند که منافع انگلستان تأمین نمی شد به شدت از 

سوی رضاخان با آنها برخورد می شدند.
وی ادامه داد: تیمورتاش یکی از یاران رضاخان بود که در به قدرت 
رسیدن رضاخان سهم بسیار عمده ای داشت اما زمانی که تیمورتاش 
در لندن با انگلیسی ها چانه زد و پیشنهاد آنها را نپذیرفت بعد از 
آنکه به ایران آمد رضاخان برای او پاپوش درست کرد و او را به قتل 
رساند و زمانی که علی اکبر داور بر سر مسئله داور با آمریکایی ها وارد 

مذاکره شد رضاخان زمینه کشته شدن او را فراهم کرد.
منافع  حافظ  بود  قدرت  در  رضاخان  که  زمانی  تا  افزود:  وی 
انگلیسی ها در ایران بود. آقای زیباکلام می گوید رضاخان به آلمان 
نزدیک شد.آیا در تاریخ قراردادی را می بینید که رضاخان با کشوری 

غیر از انگلستان بسته باشد؟

سلیمی نمین ادامه داد: علت برکناری رضاخان برای آن نبود که 
تاریخ مصرف او گذشته بود.اگر رضاخان در ایران می ماند مردم بر 
ضد او شورش می کردند و او محاکمه و اعدام می شد و به این طریق 
اسرار رضاخان و حمایت انگلیس از او فاش می شد.رضاخان نیمی 
از املاک قابل کشت ایران را تصرف کرد و انگلیسی ها بعد از تبعید 
او، همه زمین ها را به فرزند او محمدرضا سپردند و در سال های 
۱۳2۰ تا ۱۳2۴ شمسی برخی از آزادی هایی وجود داشت به همین 
دلیل روزنامه ها بخشی از جنایات رضاخان را منتشر کردند که این 

جنایات ها در نهایت منجر به محاکمه رضاخان می شد.

این واقعیت است که در دوره رضاشاه به دلیل دیکتاتور بودن او، 
توسعه سیاسی نه تنها پیشرفت نکرد بلکه عقب گرد نیز داشت.

پیش از روی کار آمدن رضاخان، روزنامه های آزاد وجود داشت و 
در دوران رضاشاه همه ی آنها تعطیل شد.پیش از روی کار آمدن 
او، مجلس واقعا مستقلی وجود داشت ولی در دوران رضاشاه یک 

مجلس فرمایشی روی کار بود.

سلیمی نمین گفت: ملت ایران قبل از روی کار آمدن رضاخان تو 
دهنی های محکمی به انگلستان زدند از جمله در قرارداد ۱۹۱۹ و 
جنبش تنباکو و یکسری قابلیت هایی داشتند که در برابر انگلستان 
مقاومت می کردند و رضاخان بعد از به قدرت رسیدن با داشته های 
ملت ایران مقابله کرد حتی در زمینه های گوناگون از جمله معماری 
و موسیقی ایران رضاخان مقابله با فرهنگ ایرانی پرداخت. حتی 
سندی موجود است که پس از احداث هنرستان موسیقی در پی 
آن بود فقط موسیقی غربی را ترویج کند و علیه موسیقی سنتی 

جبهه گرفت.

صادق زیباکلام در پاسخ به پرسش یکی از مخاطبان، با این عنوان 
که اگر امروز به جای عباس سلیمی نمین، دکتر محمد مصدق 
با شما مناظره می کردند آیا معتقدید که حرف شما را تایید می 
کردند یا طرف مقابل را، گفت: این واقعیت است که در دوره رضاشاه 
به دلیل دیکتاتور بودن او، توسعه سیاسی نه تنها پیشرفت نکرد بلکه 
عقب گرد نیز داشت.پیش از روی کار آمدن رضاخان، روزنامه های 
آزاد وجود داشت و در دوران رضاشاه همه ی آنها تعطیل شد.پیش از 
روی کار آمدن او، مجلس واقعا مستقلی وجود داشت ولی در دوران 

رضاشاه یک مجلس فرمایشی روی کار بود.

در ادامه سلیمی نمین مدیر دفتر مطالعات تاریخ معاصر ایران گفت: 
رضاخان با تمام توان درصدد تودهنی به ملت ایران بود. رضاشاه 
فرد بی سوادی بود که چیزی از فرهنگ نمی دانست و تنها با مشت 

آهنین سیاست انگلستانی را اجرا می کرد.
وی با بیان اینکه آقای زیباکلام می گوید که کدامیک از اقدامات 
صنعتی ایران بعد از رضاخان توقیف شد؟گفت: کارخانه فولاد کرج و 
کارخانه قند شمال از صنایع هایی بود که بعد از رضاخان تعطیل شد 
و این حرف من نیست بلکه در کتاب ابوالحسن ابتهاج که نسبتی 
با جمهوری اسلامی ندارد و در دوران پهلوی دوم برمسند مدیریت 

برنامه و توسعه بود آمده است.
وی افزود: سیروس غنی در کتاب خود گفته است که فتح تهران 
توسط نیروهای قزاق به رهبری رضاخان با هماهنگی انگلستان 
خبر  کودتا  از  انگلستان  روح  می گوید  کلام  زیبا  اما  انجام شده 
نداشت و این جعل تاریخ است. من براساس اسناد سیروس غنی 
می گویم نه تنها کودتای ۱2۹۹ رضاخان یک کودتای انگلیسی بود، 
بلکه اساسا رضاخان خبرچین انگلیسی ها بود. )این نشست در کانون 

اندیشه جوان برگزار شده بود(.

رضاخان وابسته انگلیس یا مستقل؟
در زمان رضاشاه توسعه سیاسی نداشتیم
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 سال سوم                                                         شماره پانصدوچهار
بین الملل

سزار ماندنی است!

»ما برای رفتن اسد سال ها تلاش کردیم و همه برای 
رفتن دولت او خوشحالیم؛ اما برای لغو تحریم های سوریه 
خیلی زود است و بعید است ایالات  متحده به این زودی 
سیاست خود را تغییر دهد.« اینها جملات سناتورهای 
آمریکایی از هر دو حزب دموکرات و جمهوری خواه بود 
 2۰2۹ سال  تا  سوریه)سزار(  تحریم های  تمدید  با  که 

موافقت کردند.

 بر اساس گزارش وزارت امور خارجه آمریکا، سوریه از 
دسامبر ۱۹7۹ به عنوان کشور حامی تروریسم تعریف و از 
همان زمان با تحریم روبه رو شد. در سال 2۰۰۴، برنامه 
تحریم های جدید سوریه با صدور فرمان اجرایی ۱۳۳۳۸ 
از سوی رئیس جمهور آمریکا به بهانه وجود سلاح های 
کشتار جمعی و برنامه موشکی تعیین شد و محدودیت ها 
طول  در  یافت.  چشمگیری  افزایش  کشور  این  علیه 
سال های گذشته، آمریکا همواره به دنبال تغییر دولت 
سوریه بود. در نهایت، با آغاز شورش جولانی، دولت بشار 
اسد سرنگون شد و این گروه شورشی قدرت را در اختیار 
گرفت. در همین مدت کوتاه، جولانی هماهنگ با منافع 
عوض،  در  و  برداشت  گام  صهیونیستی  رژیم  و  آمریکا 
آمریکا نیز قول داد جایزه ۱۰ میلیون دلاری دستگیری 

او را لغو کند.

به  سوریه  از  بخش هایی  اشغال  به  واکنش  در  جولانی 
دست صهیونیست ها اعلام کرد با آنها وارد جنگ نخواهد 
شد و تضمین داد از سوریه به  عنوان محلی برای حمله 
به صهیونیست ها استفاده نمی شود و به وضوح گفت هیچ 
تهدیدی برای غرب نخواهد بود. در این مدت، رسانه های 
آمریکایی نیز تلاش کردند تصویری نو از جولانی بسازند. 
خبرگزاری آمریکایی »رویترز« نوشت: »جولانی باهوش تر 
از اسد است. او از نو ساخته  شده، تعمیر شده، متحدان 
اعضای  از  یکی  لاند«  »آرون  است.«  پیداکرده  جدید 
اندیشکده آمریکایی »قرن بین الملل« گفت: »جولانی و 
تحریرالشام به وضوح تغییر کرده اند. آنها دیگر مانند گذشته 
سفت  و سخت نیستند.«  »جیمز جفری« نماینده ویژه 
آمریکا در امور سوریه، در ۸ مارس 2۰2۱ در مصاحبه با 
شبکه »فرانت لاین« اظهار داشت: »سازمان جولانی یک 
سرمایه برای استراتژی آمریکا در ادلب است.« اما با وجود 
سقوط دولت اسد و روی کار آمدن گروهی آمریکایی به 
علیه  تحریم ها  به تازگی  آمریکا  کنگره  تحریرالشام،  نام 

سوریه را به مدت پنج سال تمدید کرد.

به گزارش رویترز، سناتورهای آمریکایی از هر دو حزب 
جمهوری خواه و دموکرات اعلام کردند: »لغو تحریم های 
ایالات متحده علیه سوریه پس از برکناری اسد، خیلی زود 
است. بعید است واشنگتن به این سرعت سیاست خود 
را تغییر دهد.« سناتور »جیم ریش« عضو ارشد کمیته 
روابط خارجی سنا گفت: »همه ما واقعاً خوشحالیم که 
اسد رفته است. ما برای مدت طولانی روی آن کار کردیم 
و بالاخره انجام شد. اما مشکل این است که در آینده 
رئیس کمیته  مورفی«  چه می شود؟« سناتور »کریس 
خاورمیانه سنا هم  گفت: »برای لغو تحریم ها خیلی زود 

است.«

فخرالدین اسدی

 آتش بر خرمن نتانیاهو

اگرچه رسانه های رژیم صهیونیستی، ارتش و سازمان 
تروریستی موساد جهت لاپوشانی و کتمان اختلافات 
شدید داخلی خود بر سر مسائل جاری در غزه، لبنان 
و حتی سوریه از هیچ گونه اقدامی فروگذار نمی کنند، 
اما شواهد و مستندات جاری در تل آویو بیانگر تشدید 
عمق و دامنه منازعات و قرار گرفتن کابینه در مسیر 
فروپاشی است. عدم تحقق خواسته ها و اهداف تعیین 
شده صهیونیست ها در جنگ غزه و لبنان از یک سو و 
افزایش تصاعدی بحران های امنیتی در اراضی اشغالی، 
تبدیل به یک گزاره قطعی در تحلیل تحولات منطقه 
شده و جایی برای فرار دشمنان از واقعیات جاری در 

باقی نگذاشته است. در این میان،  منطقه و میدان جنگ 
فکر  اتاق های  روانی  و  تبلیغاتی  تکنیک های  تاریخ مصرف 
رژیم صهیونیستی نیز منقضی شده و امکان ترسیم استراتژی 
جدید رسانه ای برای فرار از بحران های موجود در تل آویو 
وجود ندارد. تل آویو وارد بحرانی راهبردی شده که قدرت 

تحلیل آن را از دست داده است.

 نتانیاهو وحشتزده است  
طی روز های اخیر، بحران در کابینه ائتلافی رژیم اشغالگر 
است.  شده  گذشته  به  نسبت  آشکارتری  فاز  وارد  قدس 
رسانه های عبری خبر دادند، بنیامین نتانیاهو نخست وزیر 
جراحی  عمل  از  بعد  نقاهت  دوره  که  صهیونیستی  رژیم 
برداشتن پروستات را سپری می کند، سراسیمه خود را به 
کنست رساند تا ائتلاف را نجات دهد. این در حالی بود که 
پزشکان تاکید کرده بودند او نباید حداقل تا 72 ساعت در 
هیچ نشست یا جلسه ای حضور یابد! بعد از تهدید بخشی از 
ائتلاف به دادن رای مخالف به قانون تعیین تکلیف دارایی های 
بلوکه شده به عنوان یکی از قوانی پیش درآمد بودجه و ورود 
ائتلاف حاکم به یک بحران، بنیامین نتانیاهو مجبور شد تخت 
بیمارستان را ترک و به رغم مخالفت پزشکان، )با همراهی 
یک پزشک( خود را به صحن کنست رسانده و از این طریق 
بتواند به رای آوردن این قانون کمک کند، به ویژه که گفته 
می شد، ائتلاف برای تصویب این قانون نیاز به رای یک عضو 

کنست دارد.

 دوگانه اسموتریچ-بن گویر در کابینه  
به نظر می رسد پس از انحلال کابینه جنگ که متعاقب خروج 
بنی گانتز شکل گرفت و فراتر از آن، بحرانی که متعاقب 
اخراج گالانت وزیر جنگ رژیم اشغالگر قدس از کابینه به 
وجود آمد، اکنون لایه های منازعه جدید در کابینه نتانیاهو 
متوجه دو وزیر جنجالی و متوحش این رژیم یعنی اسموتریچ 
و بن گویر شده است. این دو که در بسیاری از استراتژی های 
معطوف به میدان جنگ حکم یک زوج سیاسی را پیدا کرده 
اند، بر سر تصویب لایحه بودجه در اراضی اشغالی شدیدا با 
یکدیگر درگیر شده اند. درگیری از اختلاف نظر بین بتسئلیل 
اسموتریچ وزیر دارایی )رژیم صهیونیستی( از یک سو و ایتمار 
بن گویر وزیر امنیت داخلی رژیم صهیونیستی آغاز شد و 
دست آخر باعث شد تا اسموتریچ از نتانیاهو بخواهد برای 
کمک به تصویب قانون بودجه کمک کرده و یا حداقل بتواند 

با حضور خود یک رای به پیشبرد این امر کمک کند.

 محاسبه نتانیاهو غلط از آب در آمد  
بنیامین نتانیاهو تصور می کرد اشغال جولان و قنیطره در 
سوریه و استمرار جنگ در غزه و لبنان، منجر به افزایش 
محبوبیت وی در بین ساکنان اراضی اشغالی خواهد شد، 
اما نظرسنجی ها تصریح می کند که اگر انتخابات مجدد در 
سرزمین های اشغالی مجددا برگزار شود، قطعا ائتلاف کنونی 
در برابر ائتلاف مخالفان نتانیاهو شکست خواهد خورد. یکی 

از مواردی که بر سر آن اختلافی جدی وجود دارد، انعقاد 
پیمان آتش بس در لبنان است. رخدادی که نقطه آشکارساز 
شکست میدانی صهیونیست ها در جنگ با رزمندگان غیور 
حزب اللّه به شمار می آید. همچنین انتشار گزارش نهاد های 
امنیتی رژیم اشغالگر قدس در خصوص قصور عامدانه دفتر 
نتانیاهو در درز اخبار گمراه کننده )در قالب اخبار محرمانه(، 
شوک تازه تری به نتانیاهو و همراهانش وارد ساخته است 
نخست وزیر رژیم اشغالگر قدس در این معادله، خود یک 
رسیده  اطمینان  این  به  شاباک  می شود.  محسوب  متهم 
که نشت اطلاعاتی از داخل دفتر نخست وزیری و توسط 
دستیاران وی انجام گرفته است. رونین بار رئیس شاباک در 
گزارشی که برای کابینه سیاسی و امنیتی اسرائیل ارسال 
کرده اعلام کرد، بازداشت و بازجویی از دستیار و سخنگوی 
نخست وزیر رژیم اسرائیل باعث شد تا از افشای حجم زیادی 

از اطلاعات به کلی محرمانه جلوگیری به عمل آید.
این دو کارمند دفتر نخست وزیری قصد داشتند اطلاعات 
بیشتری که به کلی سری دسته بندی شده اند را هم درز 
دهند! بدون شک این اقدامات، بدون دستور مستقیم نتانیاهو 
تازه تری در  قابل اجرا نبوده و در آینده ای نزدیک، اسناد 
خصوص رسوایی امنیتی در کابینه و دفتر نخست وزیری 
رژیم صهیونیستی منتشر خواهد شد. همان گونه که اشاره 
شد، ظهور و بروز این موارد، منبعث از بحران های به مراتب 
بزرگ تری از جمله شکست صهیونیست ها در جنگ لبنان و 
غزه است. شکستی که نقطه عطفی در تحولات منطقه، آن 
هم به ضرر رژیم اشغالگر قدس و موجودیت آن محسوب 

می شود.

 بحران های ترکیبی در تل آویو  
آنچه مسلم است اینکه شاهد تبلور بحران های ترکیبی در 
اراضی اشغالی هستیم. به عبارتی گویاتر، معضلات جاری در 
تل آویو، جنس روبنایی و سطحی نداشته و منبعث از عمق 
میدان  در  صهیونیستی  رژیم  میدانی  و  راهبردی  شکست 
جنگ غزه، لبنان و فرامتن آن می باشد. حتی پرونده سوریه 
نیز به گونه ای پیچیده است که تردید هایی را در خصوص 
آینده دمشق در میان مقامات و استراتژیست های صهیونیست 
برانگیخته است. در چنین شرایطی، نه تنها نتانیاهو، بلکه 
نماد های  به  تبدیل  نیز  اشغالگر قدس  رژیم  مقامات  دیگر 
شکست سخت و دامنه داری شده اند که مصادیق و نماد های 
آن هر روز بیشتر از قبل خودنمایی می کند. تسری بحران های 
داخلی در اراضی اشغالی به لایه های عمیق تر، یکی از آثار 
آویومحسوب  تل  در  ترکیبی  بحران های  تصاعد  تبعات  و 
می شود. بدون شک این روند همچنان ادامه خواهد داشت 
و نه تنها سقوط کابینه نتانیاهو، بلکه شکست منطقه ای رژیم 
اشغالگر قدس در پرونده هایی بسیار مهم و تاثیرگذار را رقم 
خواهد زد. سطحی جلوه دادن و ساده سازی منازعات داخلی 
در اراضی اشغالی از سوی رسانه های غربی و صهیونیستی، 
قطعا نمی تواند مانع از تمرکز نهایی افکار عمومی منطقه و 

دنیا بر جنس و ماهیت این بحران های عمیق شود.

برنامه  با  جعفر قنادباشی، کارشناس مسائل منطقه در گفتگو 
»عصر مقاومت« رادیو مقاومت، با بیان اینکه حملات انصاراللّه 
به بندر ایلات و کشتیرانی در دریای سرخ تأثیرات قابل توجهی 
بر اقتصاد رژیم صهیونیستی داشته است، گفت: از حدود ۱۵ ماه 
پیش، یمنی  ها اقداماتی را برای جلوگیری از حرکت کشتی ها به 
سمت سرزمین  های اشغالی آغاز کردند و این اقدامات به طور 
مداوم ادامه داشته است که تأثیرات عمیقی از ابعاد گوناگون بر 

صهیونیست ها داشته است.
وی با اشاره به حملات انصاراللّه یمن به بندر ایلات، افزود: این 
بندر که در جنوبی ترین نقطه فلسطین اشغالی واقع شده، به 
دلیل نزدیکی به یمن، هدف حملات موشکی و پهپادی یمنی ها 
قرار گرفته و امروز به یک منطقه متروکه تبدیل شده است. این 
حملات به شدت بر اقتصاد رژیم صهیونسیتی تأثیر گذاشته و 
باعث شده که کشتی  های نفتی و سوخت به سمت سرزمین  های 

اشغالی نروند.

این کارشناس مسائل منطقه در مصاحبه تلفنی با رادیو مقاومت 

و  آمریکا  اسرائیل،  بر رژیم  این موضوع که علاوه  بر  با تصریح 
انگلیس نیز به دلیل حمایت از صهیونیست ها و بمباران یمن، 
آسیب دیده اند، اظهار کرد: این دو کشور نتوانسته اند امنیت رژیم 
صهیونسیتی را تأمین کنند و تل آویو به یکی از ناامن ترین نقاط 
جهان تبدیل شده است. همچنین، مشکلات اقتصادی در آمریکا 
و انگلیس به دلیل این جنگ و ناتوانی در حفظ امنیت اسرائیل 

افزایش یافته است.

قنادباشی از تلاش رژیم صهیونسیتی برای توقف حملات موشکی 
و پهپادی انصاراللّه یمن خبر داد و تصریح کرد: در هفته های اخیر، 
رژیم صهیونسیتی به حملات هوایی به یمن پرداخته و این اقدام 

باعث آغاز دور جدیدی از جنگ شده است.
وی افزود: همچنین یمنی ها اعلام کرده اند که وارد جنگ تمام  
های  سرزمین  از  نقطه ای  هیچ  و  شده اند  اسرائیل  علیه  عیار 
اشغالی دیگر امن نیست. این وضعیت نشان دهنده افول قدرت 
نظامی رژیم صهیونیستی و بحران  های اقتصادی در این رژیم و 

کشورهای غربی است.

این کارشناس مسائل منطقه با تصریح بر اینکه انصاراللّه به عنوان 
یک نیروی جبهه مقاومت، توانسته است قدرت خود را به نمایش 
بگذارد و نشان دهد که می تواند به اسرائیل ضربات اساسی وارد 
کند، اظهار کرد: این اقدامات نه تنها به چالش کشیدن قدرت 
نمایی اسرائیل است، بلکه به نخبگان جهانی نیز نشان می دهد 

که آمریکا و متحدانش توانایی حفظ امنیت در منطقه را ندارند.

ناتوانی آمریكا و متحدانش در حفظ امنیت رژیم صهیونیستی

عراق؛ قتلگاه
 نیروهای الجولانی

سردار اسماعیل کوثری، نماینده مجلس شورای اسلامی در 
ارتباط زنده تلفنی با برنامه خیابان پیروزی رادیو مقاومت، با 
اشاره به آگاهی امام خمینی از ماهیتِ شیطانی آمریکا و اسرائیل 
گفت: شیطان جز تفرقه و جنایت و تبهکاری، وظیفه دیگری 
ندارد، غربی ها تصور دارند با اشغال سوریه، توانِ دست درازی به 
دیگر کشورها را خواهند داشت ولی یقین بدانند، تفاوت عراق و 

سوریه از زمین تا آسمان است.
وی افزود: مردم این کشور با توجه به ظرفیتِ مراجع دینی و 
حضور فعالِ رزمندگان مقاومت در عراق، امتحان خود را پس 
داده اند و مسئولان عراقی هم از انسجام خوبی برخوردار هستند.

این کارشناس حوزه سیاسی در مصاحبه با رادیو مقاومت افزود: 
آمریکا قصدِ رسیدن به مرزهای ما را دارد؛ ولی قطعا بداند اینجا 
قتلگاهش خواهد شد. حتی اگر تحریرالشام در عراق پا پیش 

بگذارد، با مقاومت روبه رو می شود.

کوثری گفت: مردم عراق جلوی تروریست ها خواهند ایستاد 
و چنان سرکوبشان می کنند که نامشان از سرزمین عراق و 

منطقه پاک شود.
فرار  به  پا  و  خورده  ضربه  بارها  تروریست ها  داد:  ادامه  وی 
گذاشته اند ولی بار دیگر فریبِ آمریکایی ها را می خورند. سرانِ 
تروریست ها دست پرورده آمریکا و اسرائیل هستند و حرکت و 

گسیلِ آنها در منطقه، فقط فریب و دروغ است.

مقدس  دفاع  دوران  در  اللّه)ص(  محمدرسول  لشکر  فرمانده 
تأکید کرد: تروریست ها برای ایجاد دولت، ابتدا باید احترام مردم 
سوریه را نگه دارند؛ ولی امروز اقدام به آزار و اذیت این مردم 
کرده اند و قطعا سوری ها جلوی نیروهای تروریست می ایستند.

مقابل  بر صف آرایی مردم سوریه در  تأکید  با  سردار کوثری 
تروریست ها در آینده نزدیک گفت: تروریست ها عامل اسرائیل، 
آمریکا و اروپا هستند و به دروغ بحث حقوق بشر را مطرح 
می کنند، غرب همه ملت ها را زیر سلطه خود می خواهد تا دنیا 
را چپاول کند و هیچ اهمیتی برای دیگر انسان ها قائل نیست.

برای سوءاستفاده  را  قوانین سازمان ملل  آنها  داد:  ادامه  وی 
وضع کرده اند و اینجا درمی یابیم، تروریست ها فریب خوردگانی 
توان  و  و کشتار می زنند  به جنایت  هستند که فقط دست 

دولت سازی ندارند.

روزنامۀ ایتالیایی »ایل گیورنال« گزارش داد که نخست وزیر 
ایتالیا از ترامپ خواسته استرداد شهروند ایرانی بازداشت شده 
در ایتالیا به آمریکا متوقف شود و ترامپ نیز موافقت کرده 

است.

آمریکا پیش از این یک شهروند ایرانی به نام »محمد عابدینی 
نجف آبادی« را به انتقال فناوری های پهپادی به ایران متهم 
کرده بود. او طبق حکم قضایی آمریکا در فرودگاه میلان 

بازداشت شده است. 

اسماعیل کوثری

جعفر قنادباشی

ترامپ با توقف استرداد 
شهروند ایرانی موافقت کرد
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مهندس محمدرضا نجفی منش رئیس انجمن همگن قطعه سازان 
رادیو  اقتصادی«  »گفتگوی  برنامه  در  ایران  و  تهران  خودرویی 
کیفیت  رشد  و  اقتصادی  تحول  راهکارهای  درباره  گفت وگو 
صنعت خودرو اظهار کرد: بحث اهمیت دادن به کیفیت باید در 
ایران تقویت شود؛ چون به تعبیر چینی ها اگر کیفیت محصولی 
پایین است 7۰ درصد تقصیر مشتری است و ۳۰ درصد مربوط 

به سازنده است.
وی تنوع تولید خودرو در کشور را بی نظیر خواند و افزود: اگر 
مشتری بر کیفیت خودرو اصرار داشته باشد و پیگیری کند قطعاً 

تولیدکننده ناچار می شود که نکات کیفی را بهتر رعایت کند.

رئیس انجمن همگن قطعه سازان خودرویی تهران و ایران گفت: 
شورای رقابت در مقطعی از زمان، به دلیل قیمت گذاری پایین 
در این صنعت علاوه بر 2۵۰ هزار میلیارد تومان زیانی که به این 

صنعت وارد کرد باعث ایجاد بازار کاذب نیز شد.

نجفی منش با بیان اینکه اختلاف قیمت و ترس از گران شدن 
کرد:  اظهار  می دهد  قرار  حاشیه  در  را  کیفیت  بحث  خودرو، 
مصرف کننده این حق را دارد که خودرو را باقیمت واقعی خریداری 
کند؛ اما الان هم قیمت ها و هم بخشی از مشتریان کاذب هستند 
و به همین دلیل هم طبق آمارها، 7۰۰ هزار خودرو در پارکینگ 

منازل خوابیده تا به فروش برسند.
وی با تأکید بر اینکه مقصر آمار بالای کشته ها و تلفات جاده ای 
خودروسازان نیستند و مسائل دیگری مانند فرهنگ رانندگی و 
ساختار جاده ای و غیره نیز در این موضوع دخیل است گفت: 
خودرو عامل اصلی تصادفات نیست و عامل انسانی و نحوه آموزش 

و کنترل جاده ها در این موضوع دخالت دارند.
رئیس انجمن همگن قطعه سازان خودرویی تهران و ایران بر این 

بازار عادی باشد  بازار خودرو یک  باور است که اگر 
و قیمت گذاری دستوری از آن برداشته شود نه تنها 
خودروساز ضرر نمی کند؛ بلکه رقابت و کیفیت نیز بر 

این بازار حاکم خواهد شد.

نجفی منش ضمن مصاحبه با رادیو گفت وگو، با بیان 
اینکه تجربه نشان داده دولت در هیچ کشوری تاجر 
و تولیدکننده خوبی نبوده و نیست گفت: اگر صنعت 
خودرو خصوصی سازی شود بهتر از دولتی بودن آن 
است. بنده هیچ مخالفتی با واردات ندارم؛ اما معتقدم 
که  است  بهتر  واردات،  روی  گذاشتن  فشار  به جای 
واگذار  خصوصی  بخش  به  را  داخلی  خودروسازی 

کنیم.
وی از پدیده خود تحقیری ملی سخن گفت و افزود: ما 

هر کاری در کشور انجام می دهیم عده ای آن را سرکوب و تحقیر 
می کنند. وجود شرکت بازرسی و کنترل کیفیت خودرو ایران و 
عملکرد آن نشان می دهد که کیفیت و کار صنعت خودرو بهبود 
پیدا کرده؛ اما به حد مطلوب نرسیده ضمن اینکه باید توجه داشت 

کیفیت یک راه بی پایان و دائمی است.

در ادامه برنامه، مهندس بابک وفایی کارشناس و پژوهشگر حوزه 
صنعت خودرو گفت: خودروسازان معتقدند که نیازی به حمایت 

دولت ندارند و تعرفه های واردات باید پلکانی کاهش پیدا کند.
استانداردها هیچ  اجرای  و  تعیین  در  ما  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
مشکلی نداریم افزود: بسیاری از استانداردهای کشور مطابق با 
استانداردهای ۸۵گانه اروپا است و ما رونوشت استانداردهای اروپا 
را با همان سرفصل ها در ایران داریم؛ اما واقعیت این است که 
کیفیت امری فراتر از استاندارد است و اساساً کنترل و مدیریت 

کیفیت نیز موضوع دیگری است.

پژوهشگر حوزه صنعت خودرو خاطرنشان کرد: صنعت خودرو طی 
دو دهه اخیر درگیر مسائل مختلفی بوده؛ اما در حوزه فناوری و 

نوآوری همچنان فرصت داریم.

وفایی در مصاحبه با رادیو گفت وگو اظهار کرد: دولت باید به این 
موضوع توجه داشته باشد که بخش خصوصی همان طور که به 
دنبال سودآوری است و بدون هدف، هزینه نمی کند به همان 
بار یک رشته موضوعات دولتی مانند قیمت گذاری  نسبت زیر 

دستوری هم نمی رود.
وی با تأکید بر اینکه نگاه حاکمیتی باید از صنعت خودرو برداشته 
شود و دولت در نقش سیاست گذار و تنظیم گر نقش آفرینی کند 
گفت: بخش خصوصی به کار خود مسلط است و فقط باید به این 

بخش اعتماد کرد.

دولت به جای واردات، خودروسازی را به بخش خصوصی واگذار كند

 اگر خودروسازی را تعطیل كنیم به نفع كشور است

برنامه وبودجه  کمیسیون  نایب رئیس  همتی  فریدون  دکتر   
برنامه  با  مصاحبه  در  اسلامی  شورای  مجلس  محاسبات  و 
»گفتگوی اقتصادی« رادیو گفت وگو درباره راهکارهای تحول 
اظهار کرد: صنعت  و رشد کیفیت صنعت خودرو  اقتصادی 
خودرو هم اکنون به عنوان یکی از صنایع پیشرو و پیشران در 
دنیا مطرح است و در کشور ما نیز باتوجه به مساحت کشورمان 

و تقاضای بالا برای خودرو اهمیت ویژه ای دارد.
وی افزود: تعداد بالای سوانح جاده ای ناشی از ایمنی پایین 
سرمایه  هدررفت  و  سوخت  بالای  مصرف  خودروها،  برخی 
کشور، آلودگی محیط زیست، تحمیل هزینه بهداشت و درمان 
و همچنین کیفیت پایین و قیمت بالا مجموعه ای از مسائل 

مهم در صنعت خودرو ایران به شمار می روند.

مجلس  محاسبات  و  برنامه وبودجه  کمیسیون  نایب رئیس   
شورای اسلامی، مؤلفه رقابت را عامل اصلی ارتقای بهره وری و 
کاهش قیمت در هر صنعت و بخش تولیدی و خدماتی عنوان 
کرد و گفت: هر چقدر که بازار به سمت رقابت حرکت کند و 
بنگاه ها در بالابردن کیفیت و پایین آوردن قیمت با یکدیگر 

رقابت کنند به نفع مصرف کننده خواهد بود.

 همتی تصریح کرد: متأسفانه ما با بستن 
و  واردات  روی  به  کشور  دروازه های 
برای  را  قانونی  انحصاری  بازار  رقابت، یک 
باعث  همین  و  کردیم  ایجاد  خودروسازان 
به  بالا  باقیمت  نامرغوب  کالای  که  شده 
مردم عرضه شود. ما در لایحه بودجه، تلاش 
کردیم حق ورودی دولت از خودرو کاهش 
یابد تا بازار خودرو رقابتی شود و ۳ میلیارد 

یورو هم برای سال آینده در نظر گرفتیم.
وی معتقد است اگر در خودروسازی را در 
کشور ببندیم و تولید نکنیم و ۱2۰ میلیون 
لیتر بنزین صرفه جویی شده از این محل را 
صادر و ماشین باکیفیت و ارزان تر و ایمن تر 

وارد کنیم به صلاح کشور است.

مجلس  محاسبات  و  برنامه وبودجه  کمیسیون  نایب رئیس   
شورای اسلامی با بیان اینکه کشور اسیر خودروسازان و اسیر 
حمایت های قانونی از این بازار انحصاریِ بدون تحول و نوآوری 
شده است گفت: هر بخشی که در آن رقابت نباشد و برای آن 
انحصار ایجاد شود به سمت بی کیفیتی و افزایش قیمت و 

بهره وری پایین سوق پیدا می کند.

 همتی افزود: ازآنجایی که بخشی از درآمد دولت از محل حقوق 
ورودی گمرک بر خودرو است اگر واردات نکنیم درآمدهای 
دولت کاهش پیدا خواهد؛ بنابراین با نظارت مجلس و تلاش 
دولت برای حصول درآمدها امیدواریم پیش بینی ۳ میلیارد 

یورو در سال آینده محقق شود.
وی با تأکید بر اینکه دولت باید از خودروسازی کنار بکشد و 
آن را به بخش خصوصی تحویل دهد گفت: معتقدم که اگر این 
اتفاق بیفتد یک جهش بسیار خوبی اتفاق خواهد افتاد؛ چون 

بخش خصوصی برعکس دولت به دنبال سودآوری است.

محمدرضا نجفی منش

جهش ارزی؛ مانع ورود بخش
 خصوصی به تولید برق هسته ای

علی شاه محمدی

و  برق  بازار  کمیسیون  عضو  شاه محمدی  علی   دکتر 
بورس و انرژی اتحادیه شرکت های تولیدکننده برق در 
مصاحبه با برنامه »گفتگوی اقتصادی« رادیو گفت وگو، 
ظرفیت اسمی نیروگاهی کشورمان در حوزه برق را تا 
پایان برنامه هفتم کشور ۱2۵ هزار مگاوات اعلام کرد 
و گفت: در حال حاضر ظرفیت اسمی نیروگاهی حدود 
۹۳ هزار مگاوات است و برای رسیدن به برنامه هفتم 
کشور سالانه باید 7,۵ درصد رشد ظرفیت تولید داشته 

باشیم.
وی افزود: ما از سال ۱۳۹۶ تاکنون میانگین 2,۸ دهم 
درصد رشد ظرفیت تولید در هر سال داشتیم که باید 

این میزان 2.۸ دهم درصد را به 7.۵ درصد برسانیم.

اتحادیه  انرژی  و  بورس  و  برق  بازار  کمیسیون  عضو 
نیاز  کرد:  خاطرنشان  برق  تولیدکننده  شرکت های 
مصرف برق کشورمان در تابستان امسال نزدیک به ۸۰ 
هزار مگاوات بود که ۶۳ هزار مگاوات آن تأمین شد 
و ۱7 هزار مگاوات مابقی را هم قطع کردیم و طبق 
هدف گذاری برنامه هفتم پیشرفت، این ۸۰ هزار مگاوات 
در پایان برنامه با رشد ۱,7 دهم درصدی باید به ۸۵ 

هزار مگاوات برسد.

شاه محمدی ادامه داد: باوجوداینکه نیاز مصرف و نیاز 
تولید برق در برنامه هفتم کشور دیده شده اما الگو و 
برنامه ریزی خاصی که بتواند دولت و بخش خصوصی 
را وارد میدان کند وجود ندارد و اگر هم باشد امیدی به 
اجرای آن وجود ندارد؛ چراکه در برنامه ششم کشور نیز 

مشابه آن وجود داشته و اجرایی نشده است.
وی اجرای تعهدات را یکی از شاه کلیدهای این موضوع 
موانع  »رفع  قانون   ۱2 ماده  طبق  افزود:  و  دانست 
تولید« مبنی بر بازگشت سرمایه سرمایه گذاران احداث 
به سیکل  نیروگاه های گازی  مولدهای بخار و تبدیل 
ترکیبی، بخش خصوصی ۱۵ واحد بخار معادل 2۴۰۰ 
مگاوات احداث کرد اما 2 میلیارد یورو مطالبات بخش 
محقق  هنوز  صرفه جویی  سوخت  محل  از  خصوصی 
نشده و وزارت نفت و نیرو باید این مطالبات را پاسخ 

می دادند.

اتحادیه  انرژی  و  بورس  و  برق  بازار  کمیسیون  عضو 
رادیو  با  مصاحبه  در  برق  تولیدکننده  شرکت های 
گفت وگو اظهار کرد: میزان صرفه جویی انرژی که در 
برنامه هفتم دیده شده در حوزه مصرف 7۵ درصد و 
برای  است. همچنین  نیز 2۵ درصد  تولید  در بخش 
جمع آوری گازهای فلر 2۰ درصد صرفه جویی و برای 
طرح های نیروگاهی به منظور افزایش بازدهی نیروگاه ها 

نیز حدود ۶ درصد در نظر گرفته شده است.

میزان  برنامه هفتم کشور  اینکه  بیان  با  شاه محمدی 
صرفه جویی و مصرف بهینه انرژی در بخش صنعت و 
کشاورزی را 2۶ درصد هدف گذاری کرده است گفت: 
برنامه هفتم کشور میزان صرفه جویی انرژی در حوزه 
ساختمان را 2۹ درصد و در حوزه حمل ونقل هم ۱۹ 

درصد دیده است.
وی تحقق افزایش ظرفیت تولید انرژی طبق برنامه هفتم 
کشور را نیازمند ۳,۸ دهم میلیارد دلار سرمایه گذاری 
سالانه در بخش تولید دانست و افزود: ما برای شبکه 
انتقال و توزیع برق نیز نیازمند 2 میلیارد دلار سرمایه 

هستیم.

اتحادیه  انرژی  و  بورس  و  برق  بازار  کمیسیون  عضو 
شرکت های تولیدکننده برق در پاسخ به این پرسش 
که آیا بخش خصوصی می تواند وارد تولید برق هسته ای 
شود یا خیر گفت: اگر مشکلات گذشته مانند جهش های 
ارزی و مشکل بازگشت تسهیلات صندوق توسعه ملی 
رفع شود و به بخش خصوصی اطمینان لازم داده شود 

مسلماً بخش خصوصی هم استقبال خواهد کرد.

 دولت زدایی در ایران
مقدمه یک: نظام های سیاسی وقتی دست به تغییر می زنند 
که مطمئن باشند تغییرات از دست شان )توافقات قدرت و 

نخبگانی( خارج نمی شود.

مقدمه دو: برای اینکه تغییرات از جنس دولت زدایی )مانند 
غیر  بازیگران  تسهیل حضور  و  مقررات زدایی  آزادسازی، 
دولتی( از دست دولت خارج نشود، یک دولت مقتدر و 

دارای توانمندی جهت تنظیم گری آن ها لازم است.

نتیجه: اگر دولتی مقتدر نباشد و توانمندی ش محدود باشد، 
تغییرات از جنس دولت زدایی از کنترل خارج شده و به ضد 

خودش تبدیل می شود.

دلالت برای ایران: تصمیم گیری های محتاطانه، دیرهنگام و 
غیربهینه دولت در ایران، نشانه کاهش توانمندی این نهاد 
در بیش از یک دهه اخیر است. در چنین فضایی، ایده های 
مبتنی بر دولت زدایی و سپردن کار به غیر دولت )با تعابیر 
مختلف: بخش خصوصی، بازار، مردم و...( منجر به تضعیف 

دولت و به تبع تضعیف کلیت دولت-ملت می شود.

در  بانکداری  کردن  ایده ها، خصوصی  این  از  نمونه  یک 
دهه ۸۰ بود. دولت به وضوح توان تنظیم گری بانک های 
خصوصی را نداشت اما اجازه تأسیس بانک های خصوصی و 

خصوصی سازی بانک های دولتی را داد. 
نتایج آن چه بود؟ تشدید اثرات بیماری هلندی دهه ۸۰ که 
باعث شد نظام ناتراز بانکی، از آثار این بیماری در بخش های 
مسکن و زمین استفاده و بازدهی کسب کند و نرخ های 
بهره بالا پیشنهاد دهد. با رسیدن به دهه ۹۰ و خشک 
شدن درآمدهای ارزی، نظام بانکی وارد بحران ورشکستگی 
و اعسار )پنهان( شد که نشانه آن، جایگزین شدن بدهی 
بانک ها به بانک مرکزی در قالب اضافه برداشت به جای 

بدهی دولت به بانک مرکزی شد.

نتیجه پایانی: هر راهکاری برای تغییر در ایران، از اصلاح 
به  دولت  فروش  و  دولت زدایی  نه  می شود  شروع  دولت 

دیگران.

فریدون همتی
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نقش فروشی ممنوع
 و غیرقانونی است

جریان  در  ایران  ملت  حرکت 
رویدادهای  و  اسلامی  انقلاب 
اهداف  از  فراتر  آن،  از  پس 
سیاسی معمول انقلاب ها و دارای 
جهت گیری و اهداف کلانی بوده 
صرفا  ایران  ملت  هدف  است. 
سیاسی  قدرت  جابجایی  در 
مستقر و تغییر حاکمان خلاصه 
نمی شد؛ چراکه اگر اینچنین بود 
کار انقلاب از فردای پیروزی آن 
پایان یافته تلقی شده و انقلاب 
می شد.  اعلام  مختومه  اسلامی 

توجه به این نکته  بنیادین ضروری است که تغییر حکومت 
نقطه ی  صرفا  اسلامی  جمهوری  شکل گیری  و  طاغوتی 
آغازین این حرکت بوده است اما هدف نهایی و کلان این 
ملت و رهبری انقلاب اسلامی چه بوده است؟ جواب در یک 
کلمه خلاصه می شود: پیشرفت. در نگاه غیردینی پیشرفت 
تنها در بعد مادی تعریف شده و نگاهی ابتر و ناقص به انسان 
و جهان دارد ، اما پیشرفت اسلامی نگاهی جامع و همه جانبه 
به انسان، نحوه  زیست او در جهان و هدف غائی اش دارد، 
در منطق اسلامی، پیشرفت ابعاد بیشتری دارد: پیشرفت در 
علم، پیشرفت در اخلاق، پیشرفت در عدالت، پیشرفت در 
رفاه عمومی، پیشرفت در اقتصاد، پیشرفت در عزت و اعتبار 
بین المللی، پیشرفت در استقلال سیاسی و ... این مولفه  ها 
در آثار و ادبیات متعهد به انقلاب اسلامی می بایست مورد 

التفات قرار گیرد.

پیروزی انقلاب اسلامی ایران سبب تحولی بنیادین شد و 
معادلات نظام بین   الملل را در جهان و منطقه تغییر داد؛ 
بدون شک لازم است مؤلفه ها و عناصر این انقلاب تاثیرگذار 
با رویکردی توصیفی - تحلیلی برای مخاطب امروز بیان 
شود تا دریابد که نظام سلطه در ایدئولوژی و تفکر، مادی گرا، 
به دنبال منافع حداکثری، فرقه گرا، نژادپرست و استثمارگر 
خود است و در مقابل، گفتمان مقاومت، به دنبال خدمت 
به بندگان، گسترش عدالت، معنویت، جهاد مستمر و ایثار 
است. هرچه به جلو حرکت می  کنیم ، بیشتر این حقیقت 
تلخ عیان می  شود که نظام سلطه به دنبال نفی استقلال 
و هویت و ارزش های دیگر ملت هاست، در حالی که هدف 
جبهه مقاومت، همگرایی ملت های اسلامی برای تشکیل 
امت واحد، پیروزی مستضعفان در مقابل مستکبران و .. 

است.

مستکبران و سلطه جویان تلاش دارند با عوض کردن جای 
حق و باطل، افکار عمومی را تحریف کرده تا به اهداف شوم 
خود دست یابند . در همین راستا یکی از مطالبات مهم رهبر 
انقلاب تبیین درست مسائل است. بحث »جهاد تبیین« در 
مناسبت های مختلف مورد تاکید مقام معظم رهبری قرار 
گرفته است،  ایشان برای توصیف تبیین از کلمه »جهاد« 

استفاده نموده و همواره بر این مسئله تاکید کرده اند که باید 
با تبیین واقعیت اجازه نداد جای جلاد و شهید عوض شود. 
انقلاب اسلامی هم نتیجه تبیین گسترده و عمیق بود که 

در جامعه شکل گرفت.

مهم  شاخص  مقاومت  حوزه  با  مرتبط  مضامین  از  یکی 
سبک زندگی است؛ تحقق سبک زندگی اسلامی یکی از 
ضرورت های اساسی برای رسیدن به تمدن نوین اسلامی 
است. یکی از مقدمات مهم برای رسیدن به این مسئله، 
توجه به مبادی و مبانی سبک زندگی اسلامی است؛ سبک 
زندگی اسلامی تنها با تحقق این مبانی دوام پیدا خواهد 
کرد. سبک زندگی از همان اوان کودکی و نوجوانی ریشه در 
معنای زندگی داشته و به همین جهت، شکل گیری معنای 
زندگی هدفمندانه ضروری است. برای مخاطب امروز باید 
گفت رابطه معنای زندگی و سبک زندگی چیست؟ و این 
رابطه چه تاثیری در جهت تحقق یک سبک زندگی معین 

و به ویژه سبک زندگی اسلامی دارد؟

برجسته  و  فاضله  ملکات  شکوفایی  شهادت،  بی تردید 
ترین ویژگی انسانی و آزادگی آدمی است، فرهنگ ایثار و 
شهادت منشأ بیداری وآگاهی، جوانمردی، شجاعت و نشاط 
ملت های مسلمان بوده و آنها را از حالت سکون به حالت 
پویایی و جنبش در می  آورد. بیان مقام و منزلت ایثارگران 
و شهدا به عنوان سنبل و نماد استقامت بایسته ای غیر قابل 
انکار است. از جان   گذشتن، فداکاری و کشته شدن در راه 
خدا ساده ترین تعریف از ایثار و شهادت است و شهید به 
مقامی می  رسد که هم   ردیف انبیا و اوصیا قرار می  گیرد و نه 
تنها مورد مغفرت الهی واقع می شود بلکه به مقامی می سد 
که به اذن خدا دیگران را شفاعت می  کند. شهادت در راه 

خدا تبلور   یافته حیات طیبه و عزتمندی است.

که  رسیده  به جایی  او  زیرا  است؛  کمال شهید  شهادت، 
مقام وصال و قرب است و بی حجاب و بی پرده با حق دیدار 
می کند. این مضامین نیازمند مطرح   شدن برای نوجوانان 
و جوانان امروزاند و باید در کتب و آثار متعهد مورد اهتمام 

قرار گیرند.

»تختی« یک حقیقت همیشه زنده است. این صرفا یک جمله 
تزئینی برای مواجهه با مسئله درگذشت جهان پهلوان نیست. 
او قهرمان المپیک و جهان بود و در روزگاری که می توانست 
به تنهایی خود را با سروصدای زیاد در مقام مصلحی اجتماعی 
به دیگران معرفی کند و به این واسطه کاخ آرزوهای مادی 
و دنیوی اش را بسازد از شهرتش بدون ِ حضور جراید ریز و 
درشت کشور در آن ایام برای بند زدن چینی نازک بچه های 
یتیم محلات تهران و کمک به زلزله زدگان بوئین زهرا استفاده 

کرد. 

هیچ کس را نمی توان در تاریخ ورزش ایران با غلامرضای تختی 
مقایسه کرد. او زخم خورده روزگارش بود و معنای درد را بهتر از 
دیگران می فهمید. به خاطر همین روح بزرگ و دردمندش هم 
بود که علی وار در کنار مردم ایران نفس می کشید و زندگی اش 
را وقف کمک و دستگیری به نیازمندان می کرد. سینمای ایران 
تاکنون دوبار به مرگِ اسطوره پرداخته ولی هیبت سوژه چنان 
راست قامت و بزرگ بوده که آثار را در بازنمایی تمام آن مصائب 
در مرتبه پائین تری قرار داده است. مگر می شود از روح بزرگ 
قهرمان اساطیری ایرانیان گفت و آن را به عینی ترین شکل 

ممکن در قالب سینما به تصویر کشید.

غلامرضا، تختی را اسطوره کرد

محمدحسن شاهنگی

گفتمان مقاومت و ادبیات متعهد امروز

ایمان عظیمی

فیلم )علت مرگ: نامعلوم( از تمام فیلم های كمدی بهتر است

محمدحسین گودرزی منتقد سینما در مصاحبه حضوری با برنامه 
سینما زاویه رادیو گفت وگو پیرامون موضوع فیلم )علت مرگ: 
نامعلوم( گفت: ما سینمای جاده ای را سینمای غربی می دانیم 
که ضرب آهنگ داشته و ایستگاه ها و موانعی را تعریف می کند که 

عبور از آنها فیلم را به فیلم رویداد تبدیل می کند.
فیلم های جاده ای شرقی داشته ایم  ما در کشورمان  افزود:  وی 
و جاده در این فیلم ها محلی برای شناخت خود می شود جاده 
نمادی برای بیرون زدن از خود است. جاده و کویر خلوتی برای 
کشف و شهود می شود. آقای زرنگار در این فیلم نمونه غربی را 

کارکرده اند. کویر در این فیلم از نوع هالیوودی است.

گودرزی تصریح کرد: من فیلم را دوست داشتم و به نظرم کشش 
و ضرب آهنگ لازم را داشت؛ اما در بیرون با ستایش هایی از این 

فیلم روبرو شدم که بیش از آنچه است که در فیلم دیدم.

منتقد سینما در ادامه و در مصاحبه با رادیو گفت وگو اظهار کرد: 
در برهوتی که فیلم در سینما وجود ندارد فیلمی می بینیم که 

برزگر  آقای  فیلم های  دارد.  مشخصی  پایان بندی  دارد.  سروته 
همواره با تعریف و تمجید از سوی اهالی سینما روبرو می شود.

گودرزی گفت: در بحث اخلاق، اخلاق وظیفه گرا، نتیجه گرا و 
فضیلت گرا وجود دارد. در اخلاق وظیفه گرا اخلاق به عنوان یک 
وظیفه محول شده که باید انجام شود که یک قهرمان از دل 
این نوع سینمای اخلاقی بیرون می آید. اخلاق وظیفه گراست که 

سینمای اجتماعی ما را هدایت می کند.
وی افزود: در اخلاق فضیلت گرا هر کدام از ما از منظر خودمان 
به اخلاق  باشیم. پرداختن  با واقعیت نسبتی داشته  می توانیم 
فضیلت گرا در فیلم ها از بعد از ساخت فیلم جدایی نادر از سیمین 
مد شد. سینمای ایران ده سال تلاش کرد سینمای اخلاق فضیلت 
گرا را دنبال کند و نتوانست. در حال حاضر در فیلم علت مرگ: 
نامعلوم پس از رونوشت ها از فیلم آقای فرهادی به رونوشت از خود 
آقای فرهادی رسیده ایم. فیلم علت مرگ: نامعلوم رونوشت فیلم 

درباره الی است.

گودرزی با اشاره به اینکه از نظر مناسبات سینمای اجتماعی و 
اخلاق فیلم را پیشرو نمی بینم گفت: در این فیلم با فیلم نامه نویسی 
مواجه هستم که از کپی نوشت ها فاصله گرفته است. فیلم از تمام 

فیلم های کمدی حال حاضر بهتر است.

انجمن تهیه کنندگان مستقل سینمای ایران، در اطلاعیه ای 
درباره نقش فروشی اعلام کرد:

متاسفانه افراد بسیار محدودی با سوءاستفاده از اعتماد مردم 
نه  اقدام  این  می کنند.  فروشی  نقش  ایرانی  به سینماگران 
تنها غیراخلاقی است، بلکه بر اساس اصول صنفی اقدامی 
غیرقانونی و توسط شورای صیانت خانه سینما قابل تعقیب 
است. این اقدام می تواند به اخراج فردی که به این کار کثیف 

دست می زند از صنف منجر شود.

برنامه تلویزیونی »هزار و یک« با حضور جناب خان و اجرای 
این  می رود.  آنتن  روی  هفته  این  از جمعه  کیایی  محسن 
درحالی است که قسمتِ نخست و آغاز رسمی این برنامه از 
روز سه شنبه 2۵ دی ماه، همزمان با سالروز ولادت حضرت 

علی)ع( خواهد بود.

این اولین باری است که »جناب خان« به صورتِ مستقل از 
»خندوانه« به تلوزیون می آید.

شروع برنامه »جناب خان« از جمعه

محمدحسین گودرزی

خرید کتاب پشت
 درهای بسته؟

۵ ماه از آخرین مصوبه هیئت خرید کتاب وزارت ارشاد   
گذشته است

آخرین جلسه خرید کتاب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در مردادماه ۱۴۰۳ یعنی ۵ ماه پیش برگزار شده است، 
با جست وجو در سایت معاونت فرهنگی، مصوبات جلسه 
۶۶۰ و ۶۶۱ خرید کتاب قابل مشاهده است که به نظر 
می رسد آخرین جلسه بوده و بعد از آن دیگر جلسه ای 

برگزار نشده است. 
روزهای آخر خودش  به  تقریبا  فرهنگ  وزارت  تغییرات 
رسیده و اکثر مجموعه های این وزارتخانه با نگاه دولت 
جدید مشغول به کار هستند اما هنوز مهم ترین معاونت 
این وزارتخانه با سرپرست اداره می شود، در باب اهمیت 
تعیین و تکلیف فوری معاون فرهنگی بارها گفته ایم ولی 
را هم  برای خرید کتاب  می توان تشکیل نشدن جلسه 

ناشی از فقدان معاون در این حوزه دانست. 
وزارت  و خرید کتاب  انتخاب  اسفند ۱۳۸۴ هیئت  اول 
فرهنگ و ارشاد اسلامی براساس آیین نامه نحوه تشویق 
چاپ و حمایت از انتشار کتاب تشکیل شد تا با خرید 
کتاب از ناشران، ولو کمک اندکی به این حوزه داشته باشد. 
ده سال بعد یعنی در سال ۱۳۹۴، تغییراتی در مسیر این 
خریدها صورت گرفت که نتیجه آن شفافیت بود و مصوبات 

جلسات در دسترس قرار گرفت.
مهم ترین ملاک های خرید کتاب ها نیز تقویت و ترویج 
جامعه  عمومی  فرهنگ  ارتقای سطح  اسلامی،  فرهنگ 
فرهنگ  شورای  مصوبات  در  مندرج  تعاریف  براساس 
عمومی کشور و شورای عالی انقلاب فرهنگی، تاثیر در 
حفظ، گسترش و غنای زبان و ادبیات فارسی، کتاب های 
ارزشمندی که در ارتباط موضوعی با دین، فرهنگ و تمدن 
ایران و اسلام، تاریخ، ادبیات انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 

باشند، کتاب های داستان و شعر مناسب و... ذکر شد. 
دولت سیزدهم سازوکار دیگری را برای این فرآیند انجام 
داد و در سایت فقط مصوبات دو یا یک جلسه بارگذاری 
گردید. محمدعلی مرادیان، مدیر سابق اداره کتاب دلیل این 
اقدام را این طور عنوان کرد: »ما معتقدیم که هر فعالیتی 
که در این حوزه انجام می گیرد باید قابل دسترسی باشد، 
اما اینکه چرا بعد از یک ماه مصوبات برداشته می شود این 
است که نظم ورودی و خروجی انبار را کنترل کنیم و 
به تبع آن اهدای کتاب ها را نیز بتوانیم بهتر برنامه ریزی 
کنیم؛ دیگر اینکه اگر زمان بندی نباشد ممکن است مثلا 
ما کتاب را با قیمت ۳۰۰ هزار تومان تصویب کرده باشیم 
ولی موقع تحویل کتاب مجدد چاپ شده باشد و قیمتی 
بیشتر داشته باشد و این هم برخی موانع قانونی دارد و 
هم برنامه ریزی های مالی را دستخوش تغییر می کند. برای 

همین فهرست بعد یک ماه برداشته می شود.« 
حال با توجه به »شفافیت« -که مسئله مهمی برای وزارت 
آیا  باید دید  ارشاد در دولت چهاردهم به شمار می رود- 
تا  برای خرید کتاب مشخص نشده  هنوز هیئت جدید 
این هیئت پشت درهای  اینکه  یا  برگزار شود  جلسه ای 

بسته اقداماتش را انجام داده است؟

عاطفه جعفری
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خانواده های ایرانی
 ظرفیت ۱۵ فرزند را دارند

دکتر هما مردان پژوهشگر حوزه زنان در مصاحبه با برنامه 
»گفتگوی اجتماعی« رادیو گفت وگو در مورد سقط جنین 
بیان داشت: روزانه هزار تا هزار و ۳۰۰ سقط جنین عمدی 
در کشور وجود دارد که ۹۰ درصد آنها سالم و مشروع 
هستند. اما به دلیل باورهای غلط و شی انگاری نسبت به 

جنین شاهد سقط جنین هستیم.
وی با بیان اینکه جنین از ابتدای لقاح دارای جان است 
افزود: جنین یک موجود جاندار و انسان است چرا که 2۳ 
کروموزوم از مادر و 2۳ کروموزوم از پدر تشکیل سلول 
مادر  و  پدر  از  را  ارثی  خصوصیات  تمام  و  داده  را  تخم 
دریافت کرده و یک موجود منحصربه فرد تبدیل می شود. 
رشد جنین در ۶ هفته اول بسیار زیاد است و 2۳ برابر 

رشد می کند.

مراکز  از  بسیاری  و  دارد  وجود  سقط جنین  نیز  دنیا  در 
سقط جنین ممنوع الکار شده اند. اما در کشور هیچ اقدامی 
صورت نگرفته چرا که والدین نسبت به این موضوع ناآگاه 
هستند و اگر مادر مراحل سقط جنین و کورتاژ را ببیند، 

قطعاً جلوی آن را خواهد گرفت.

مردان میزان موالید سالانه را یک میلیون اعلام کرد و ادامه 
داد: بر اساس آمارها، خانواده های ایرانی ظرفیت ۱۵ فرزند 
را دارند. از 7 فرزندی که سال ۶۵ وجود داشته امروز به 
7/۱ رسیده است. امروز بحران پیری نداریم؛ اما در آینده 
به مشکل خواهیم خورد که باید از امروز به آن فکر کرد. 
حتی باوجود نبود مشکل جمعیتی، گرفتن جان جنین کار 

درستی نیست.

رادیو گفت وگو  با  زنان در مصاحبه  پژوهشگر حوزه  این 
تصریح کرد: بر اساس آمارها باید ۸۰ درصد آگاهی بخشی، 
۱۵ درصد مشاوره انصراف از سقط جنین و ۵ درصد پیگرد 
قانونی وجود داشته باشد. ۸۰ درصد آگاهی توسط رسانه، 
خانواده، فرهنگ سازی، تغییر سبک زندگی انجام می شود.

سال های آموزش باید کاهش پیدا کرده و به مهارت های 
زندگی سالم و شغلی اختصاص داده شود. اقداماتی برای 
جلوگیری از سقط جنین انجام می شود؛ اما باید به صورت 
مشمول  لقاح  ابتدای  از  سقط جنین  باشد.  همه جانبه 
دیه می شود؛ اما زوجین آگاهی لازم را ندارند. مادر تنها 
امانت دار جنین است و حقی نسبت به سقط جنین ندارد. 
اگر شکوه مادری برای یک زن ارزشمند جلوه شود، قطعاً 

سقط جنین مغبون واقع خواهد شد.
وی همچنین خشونت های خانگی از جانب مرد به مادر را 
دیگر عامل سقط جنین برشمرد و مطرح کرد: اثرات سقط 
گاهی تا 2۰ سال با مادر همراه است. همه خانواده از جمله 
پدربزرگ ها و مادربزرگ ها باید زوجین را ترغیب کنند. اگر 
کسی قصد سقط جنین داشت باید مشاوره شود و حرف ها 

و دغدغه های مادر را به خوبی شنید و رفع کرد.

برای مادران نیز باید حلقه های حمایتی ایجاد کرد و موارد 
بحرانی را کشف و به والدین کمک کرد. همه در این حوزه 

باید آموزش ببینند تا بتوانند کمک کنند.

هما مردان

محمد محمدی نیا

در  که  است  فرهنگی  و  اجتماعی  پدیده  »مصرف گرایی« یک 
عصر مدرن شاهد آن هستیم و پیامد تشویق مردم به مصرف 
روزافزون کالاها و خدمات است. با انقلاب صنعتی، به ویژه در 
قرن بیستم، تولید انبوه منجر به تولید بیش از حد نیاز شد و 
عرضه کالاها فراتر از تقاضای مصرف کنندگان رشد کرد. به همین 
جهت تولیدکنندگان برای مدیریت بازار و فروش کالا راهکارهایی 
را پیشنهاد کردند تا الگوی مصرف مشتریان تغییر کند و مردم 
بیش از حد نیاز، به خرید محصول بپردازند. این مصرف گرایی در 
طی سالیان گذشته رو به افزایش نهاده و به نوعی می توان از آن 

به بیماری عصر مدرن یاد کرد.
مصرف گرایی در زمینه های مختلف ظهور و بروز پیدا می کند. 
یکی از مصادیق بارز و برجسته آن مصرف گرایی در فضای مجازی 
است. استفاده از تلفن همراه و اینترنت امروزه به جز لاینفک 
زندگی تبدیل شده است و همه ما ساعات طولانی از وقت خود 
را در شبانه روز در فضای مجازی و اینترنت می گذاریم. حضور 
در فضای مجازی گاه به سبب ضرورت و رفع نیازهای ضروری 
زندگی است و گاه به سبب سرگرمی و پر کردن اوقات فراغت. به 
هر ترتیب امروزه حضور در فضای مجازی یک امر اجتناب ناپذیر و 

یکی از نیازهای مهم زندگی انسانی به شمار می رود.

استفاده بیش از حد از فضای مجازی و اعتیاد یافتن به این فضا 
آسیب هایی را متوجه سلامت روان فرد و همچنین مناسبات و 
ارتباطات اجتماعی او می کند. شاید تبعات منفی اعتیاد به فضای 
مجازی هنوز برای بشر به نحو کامل آشکار نشده باشد ولی به 
و  فضای مجازی  اثر رشد  در  است که  این  واقعیت  تقدیر  هر 
شبکه های اجتماعی، ارتباطات خانوادگی و خویشاوندی تا حد 
زیادی دستخوش تغییر شده و فضای مجازی نوعی رقیب و حتی 

تهدید نظام خانواده به شمار می رود.

به گزارش روابط عمومی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی، در 
همین راستا برای آشنایی بیشتر با ابعاد مصرف گرایی در فضای 
مجازی خبرگزاری مهر با دکتر محمد محمدی نیا؛ عضو هیأت 
علمی گروه غرب شناسی پژوهشگاه گفتگو کرده که حاصل آن را 

در ادامه می خوانید؛

در ابتدا تعریف خود از مصرف گرایی در فضای مجازی را بیان   
کنید و توضیح دهید میزان و شاخص این نوع مصرف گرایی چیست؟

ابتدا باید میان مصرف و مصرف گرایی تفاوت بگذاریم. مصرف در 
فضای مجازی نوعی کاربری محسوب می شود و در زبان انگلیسی 
برای آن از کلمه »Use« استفاده می شود که به معنای استفاده 
کردن و به کار بردن است. به همین خاطر به کسانی که به 
استفاده از یک خدمت در فضای مجازی می پردازند User یا 
کاربر گفته می شود. کاربران به نیاز خودشان رسیدگی می کنند 
و با استفاده از خدمات مختلفی که در فضای مجازی وجود دارد 
نیاز خود را برآورده می کنند. این نیاز یا این کاربری می تواند در 
حوزه سرگرمی هم باشد، یعنی می تواند لحظاتی از سرگرمی ما با 

استفاده از این بستر ارتباطی سپری شود.
یک جا مصرف گرایی از مصرف و بهره بردن متمایز می شود و 
آن، جایی است که رویکردی در ما کاربران محوریت پیدا می کند 
که صورت استفاده ما از فضای مجازی را به صورت خاصی بدل 
می کند که این صورت، بر کل فرایند تولید، توزیع و مصرف در 
فضای مجازی حاکم می شود. ما از این رویکرد به نظام مصرف گرا 

یاد می کنیم.

بنابراین اینکه ما کاربر فضای مجازی باشیم و ساعت های زیادی از 
خدمات فضای مجازی استفاده کنیم به خودی خود مصرف گرایی 
نیست. ممکن است ساعات استفاده یک کاربر از فضای مجازی 
زیاد باشد ولی در تمام ساعاتی که دارد از این فضا بهره می برد در 
حال رفع نیازهای گوناگونی باشد که در سبک زندگی او وجود 
دارد. پس بین مصرف کردن و مصرف گرایی تفاوت وجود دارد. 
اثر  مصرف کننده  و  توزیع کننده  تولیدکننده،  بر  مصرف گرایی 

می گذارد و جهت دهی می کند.
بدون  کردن  مصرف  که  می شود  محقق  زمانی  مصرف گرایی 
کانون قرار دادن نیازهای واقعی موضوعیت پیدا می کند. در جایی 
که نیازهای واقعی محوریت خود را از دست می دهد و مصرف 
برای مصرف به هدف تبدیل می شود، ما با فرد و جامعه ای روبرو 
هستیم که مصرف کردن را فضیلتی برای خودش می داند. اینکه 
مصرف بیشتر، فضیلت باشد و این فضیلت، تولید سود بیشتر 
برای تولیدکننده و توزیع کننده فراهم کند تعریف اولیه از نظام 

مصرف گرایی در فضای مجازی است.

گرایی    مصرف  برای  ای  شاخصه  را  بردن  لذت  می توانیم  آیا 
بدانیم؟

شاید اگر ما صرف تفریح و سرگرمی یا لذت بردن از فضای مجازی 
را معیار مصرف گرایی قرار دهیم کفایت نکند چون همانطور که 
از  نیازی  تأمین  عرض کردم ممکن است کاربری ما به هدف 
نیازهای ما باشد که از آن لذت می بریم و برای ما سرگرم کننده 
باشد. اینها به خودی خود مصرف گرایی را پدید نمی آورند چون 
بخشی از نیازهای انسانی ما هستند. آن چیزی که مصرف گرایی 
را پدید می آورد به هم خوردن تعادل بین این ساحت ها و دیگر 
نیازهای ما است. آنجایی که تعادل به هم می خورد و گرانیگاه 
حرکت ما به سوی مصرف و اقدام ما به مصرف، لذت بیشتر و 
سرگرمی حداکثری می شود، دیگر مصرف را برای تأمین نیاز انجام 

نمی دهیم بلکه مصرف را برای مصرف بیشتر انجام می دهیم.

به  که  کسانی  برخی  دارد.  وجود  اینجا  که  مهمی  نکته 
مصرف گرایی توجه کردند بین جایی که شما کاربر هستی 
و در حال مصرف محتوا یا بهره بردن از خدمات هستی و 
جایی که مصرف گرایانه با فضای مجازی مواجه شدی تفاوت 
قائل می شوند. در جایی که شما مصرف گرایانه وارد می شوید 
نظام تولید، توزیع و مصرف وارونه می شود، یعنی این فناوری 
ارتباطی است که شما را به کار می گیرد نه اینکه شما کاربر 
کار  به  نیازهای خودتان  تأمین  راستای  در  را  آن  و  باشید 
بگیرید. در واقع در این حالت صاحبان فناوری هستند که 
در حال بهره گیری و بهره کشی از شما هستند نه اینکه شما 
در حال بهره گرفتن از فضای مجازی باشید. این وارونگی در 
مصرف گرایی موجب می شود فناوری، بهره گیرنده باشد و کاربر، 
کسی که مورد بهره کشی قرار می گیرد. سرمایه گذاری ها در 

حوزه فضای مجزای به سمتی می رود که کاربران مصرف گرایانه با 
این فناوری مواجه شوند چون وقتی کاربران مصرف گرایانه مواجه 
می شوند بهتر تحت بهره کشی و بهره گیری صاحبان سرمایه قرار 
می گیرند و صاحبان سرمایه از این چرخه سود بیشتری می برند.

چه عواملی زمینه ساز بروز مصرف گرایی است و در این زمینه   
نقش دارند؟

وقتی از یک نظام حرف می زنیم باید به سهم تمام عناصر و اجزا آن 
نظام توجه کنیم. در این زمینه سهم بیشتر و سهم اصلی مربوط 
تولیدکنندگان، توزیع کنندگان و صاحبان فناوری.  به  می شود 
خود طراحی فضای مجازی که به صاحبان فناوری بازگشت دارد، 
کاربران را به سمت مصرف گرایی سوق می دهد و به آن شدت 
می بخشد. قطعاً دهه ها روی طراحی این سکوها مطالعات گسترده 
شده است تا تخدیر و خلسه بیشتری در پلتفرم ها ایجاد شود. 
حتی در گذشته که ارتباطات به سبک ارتباطات جمعی و توده ای 
بود و رسانه های جمعی مورد اقبال بودند در این زمینه مطالعه 
می شد که چگونه می شود زمان استفاده از تلویزیون را در میان 
مخاطبان افزایش داد. سکوهای فضای مجازی هم به ویژه در 
جایی که خدمات سرگرمی ارائه می کنند روی این عناصر مطالعه 
تا جذابیت  کاربران می پردازند  داده های  تحلیل  به  و  می کنند 
بیشتری برای کاربران ایجاد کنند و عمق و گستره مصرف را میان 

آنها افزایش دهند.

خود کاربران هم در این زمینه سهم دارند یعنی روانشناسی فردی 
کاربر و خلقیات و شخصیت او در مصرف گرا شدن او نقش دارد. 
تربیت فرزند به نوعی که او را مسئولیت ناپذیر بار بیاورد و او را 
جمع گریز کند و از خلاقیت و ابتکار دور کند زمینه مصرف گرایی 
را در او بالا می برد. قطعاً هر چقدر عزت نفس و اعتماد به نفس 

پایین بیاید در الگوی مصرف کاربر تأثیر می گذارد.

از سوی دیگر عوامل اقتصادی و اجتماعی هم وجود دارد که 
می تواند مصرف گرایی را توسعه دهد. به ویژه نظام اشتغال و کار در 
یک جامعه در این زمینه بسیار تعیین کننده است. نظام اشتغال و 
کار می تواند فرد را در وضعیتی قرار دهد که با غیر مولدترین کارها 
بیشترین درآمد را داشته باشد و در همین نقطه است که ما داریم 
مصرف گرایی را توسعه می دهیم. نظام کار و اشتغال نباید کارهای 
نامولد را در صدر درآمد قرار دهد و حاکمیت باید به اکوسیستم 
کار و اشتغال کشور این کمک را کند که کارهای نامولد نتوانند 
در صدر پردرآمدترین کارها قرار بگیرند. وقتی کارهای نامولد در 
صدر پردرآمدترین ها قرار می گیرند مصرف گرایی اوج می گیرد، 
چون تولید، تولید نامولد است و مصرف هم به حالت مصرف گرایی 

سوق پیدا می کند.

مصرف گرایی در فضای مجازی چه آسیب ها و پیامدهایی را برای   
فرد و جامعه به همراه دارد؟

قطعاً پیامدهای بسیاری هم در حوزه روانشناسی فردی و هم 
روانشناسی اجتماعی به همراه دارد که این پیامدها در ظهور 
آسیب های اجتماعی خودش را نشان می دهد. به طور کلی در 
حوزه فردی می توان به آسیب هایی مثل شکست در رسیدن به 
اهداف، ناکامی، احساس حقارت، احساس عدم عزت نفس اشاره 
کرد. اینها آسیب هایی است که مصرف گرایی شدید ایجاد می کند.

در حوزه اجتماعی اصلی ترین ضربه مصرف گرایی به نظام تولید 
ثروت است. این نظام در حوزه اقتصادی، کشور را ضعیف و وابسته 
نگه می دارد، سد راه خودکفایی و استقلال و عزت ملی می شود 
چراکه کشور مصرف گرا همیشه به تولیدکنندگان وابسته است و 
تولیدکنندگان تعیین می کنند حرکت کشور به سوی چه غایات 
و مقاصدی باشد. در واقع در این حالت این تولیدکنندگان هستند 

که سرنوشت یک ملت را رقم می زنند.

یکی دیگر از آسیب ها این است که ما نیازهای فناورانه مان را 
تشخیص نمی دهیم و مصرف گرایی باعث می شود توسعه فناوری 
در کشور ما توسعه معیوب و فلج باشد و ما همیشه مصرف گرا 
باقی می مانیم. اصولاً تولیدکنندگان این فناوری ها هدفشان این 
است که کشورهای دیگر از جمله جمهوری اسلامی هیچ وقت 
در حوزه فناوری فضای مجازی توسعه زایا و کارآمد پیدا نکنند 
و سرمایه ملی به سمتی حرکت کند که ثروت را به سمت نظام 

سرمایه داری جهت دهد.

 چه راهکارهایی برای کاهش آسیب های مصرف گرایی در فضای   
مجازی و مقابله با این معضل وجود دارد؟

جلوی  توانستند  که  کشورها  برخی  تجربه  می توانیم  ما 
مصرف گرایی را بگیرند مطالعه کنیم و از آن استفاده کنیم. مثلًا 
چند سال قبل مطالعه ای درباره مصرف گرایی در فضای مجازی 
در کشور چین صورت گرفته بود. در آن مطالعه بررسی شده بود 
چگونه دولت چین در خصوص تسهیلاتی که برای شرکت های 
حوزه فناوری اطلاعات تخصیص می دهد میان شرکت هایی که 
را توسعه می دهند و مصرف را در چین تقویت  مصرف گرایی 
می کنند و شرکت هایی که تولید ملی را تقویت می کنند تفاوت 
انجام  این یک راهی است که دولت چین دارد  قائل می شود. 
می دهد و بر اساس آن شرکت هایی که در حوزه بازی و وسرگرمی 
و شبکه اجتماعی فعالیت دارند را با ابزارهای مالی مثل تعیین نرخ 
مالیات بالا و نحوه ارائه تسهیلات دولتی تضعیف می کند و پایین 
می آورد. در مقابل، برخی شرکت ها که مولد هستند و به توسعه 
فناوری کمک می کنند را با ابزارهایی مثل تخصیص تسهیلات و 
معافیت های مالیاتی تقویت می کند. دولت چین با این اقدام این 
پیام را به سرمایه گذاران داخلی و خارجی می رساند که من طوری 
سیاست گذاری می کنم که اگر طراحی شما مولد باشد از حمایت 

بیشتری برخوردار می شوید.

در ایران نهاد حکمرانی ما مشکلاتی دارد که باید برای آن فکر 
جدی داشته باشیم. دولت به جای قوی تر شدن و مقتدر شدن 
دنبال این است خودش را کوچک کند و مداخله خودش را در 
امور کاهش دهد. هدف ما باید تشکیل دولت قوی باشد در حالی 
که انگار در دهه هایی هدف خودمان را دولت کوچک کردیم و 
فکر می کنیم کوچک شدن دولت مشکلات ما را حل می کند. 
ما باید می دیدیم آیا امور دارد به درستی اداره می شود یا خیر. ما 
به جای اینکه به محتوای حکمرانی توجه کنیم، به صورت دولت 
توجه کردیم و این مسئله را تبدیل کردیم به اینکه صورت دولت 
چگونه باشد و از این طریق به همه چیز ازجمله فضای مجازی 
ضربه زدیم. نتیجه آن هم این است که در فضای مجازی با نوعی 

رهاشدگی مواجه هستیم.

محتوای  شبکه ها  برخی  که  نیست  این  رهاشدگی  از  منظور 
نامناسب پخش می کنند. این حداقلی ترین مشکل فضای مجازی 
است. وقتی ما می گوئیم فضای مجازی رها شده یعنی طرحی برای 
پیشرفت و توسعه درون زای این فناوری وجود ندارد؛ یعنی ایده ای 
برای اداره کردنش وجود ندارد. چون این ولنگاری یعنی رها کردن 
طرح پیشرفت وجود دارد، پیامدهای خود را در جاهای دیگری 
نشان می دهد مثل اینکه برخی سکوها محتوای نامناسب پخش 
می کنند. در واقع محتوای نامناسب معلول و نتیجه رهاشدگی 
است که در ساحت فضای مجازی داریم. ولنگاری اصلی در اینجا 

است، یعنی مسئولیت نپذیرفتن در قبال فضای مجازی.

این را هم عرض کنم که مقتدر بودن دولت به معنای سرکوبگری 
نیست و اتفاقاً سرکوبگری مانع اقتدار است. سرکوب گری و تمرکز 
بر سانسور از موانع رسیدن به اقتدار ملی است. دولت قوی جوری 

سیاست گذاری می کند که اهداف پیشرفت محقق شود.

مسئله  این  قبال  در  دولت  که  است  این  اصلی  راهکار  پس 
مسئولیت بپذیرد، هم در حوزه فضای مجازی و هم دیگر حوزه ها 
چون فضای مجازی بر بقیه نظام ها از جمله اقتصاد و امنیت و 

فرهنگ تأثیرگذار است.

بخش دیگر راهکار برمی گردد به تربیت و حوزه آموزش. ما در 
حوزه آموزش و تربیت به سواد رسانه اکتفا کردیم و فکر کردیم 
سواد رسانه می تواند برای کاربران مدیریت مصرف ایجاد کند. ما 
می توانستیم در حوزه آموزش کلان مسئله هایی که فضای مجازی 

با آن روبرو است را تبلیغ و تبیین کنیم.

راهکار بعدی تقویت نهاد علم در ایران است. نهاد علم در ایران 
باید خودش را به بررسی کردن درباره فضای مجازی مکلف بداند. 
از قضا مصرف گرایی می تواند از پیامدهای کنار کشیدن نهاد علم 
باشد. وقتی نهاد علم خود را از حل مسائل فضای مجازی برکنار 
می بیند این رهاشدگی در دولت تقویت می شود و دولت وقتی 
می تواند اداره امور را بهتر پیش ببرد که علم خودش را در قبال 

مسائل فضای مجازی پاسخگو بداند.

وقتی پردرآمدترین  کارها نامولد است، »مصرف گرایی« اوج می گیرد؛ 
مصرف گرایی اینترنتی
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مهم ترین ملاک های خرید کتاب ها تقویت و   
ترویج فرهنگ اسلامی، ارتقای سطح فرهنگ عمومی 
جامعه، تاثیر در حفظ، گسترش و غنای زبان و ادبیات 
فارسی، کتاب های ارزشمندی که در ارتباط موضوعی 
با دین، فرهنگ و تمدن ایران و اسلام، تاریخ، ادبیات 
باشند، کتاب های  انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 

داستان و شعر مناسب و... ذکر شد. 

امیدواری به قهرمانی؟

بلندپروازانه    قهرمانی  برای  ما   اهداف 
است؛

 دراگان اسکوچیچ: انتظارات هواداران در 
ایران بالاست.

قهرمانی  از  پس  اسکوچیچ  دراگان 
تراکتور در نیم فصل اول، مصاحبه کرده 
در  قهرمانی  به  امیدواری  از  را  نکاتی  و 
پایان فصل و عدم رضایت کامل از دانیال 
اسماعیلی فر و محمد نادری مطرح کرده 

است.

کار راحت به واسطه سابقه حضور در   
ایران؟

وارد  بیرون  از  بیشتر  همیشه  فشار 
ایران مهم  برای هواداران در  بالاست.  انتظارات  می شود. 
این  در  زیرا  دهید،  انجام  را  خود  کار  صادقانه  که  است 
صورت صدایتان از شایعات و حرف وحدیث های پشت پرده 

بلندتر خواهد بود.

عملکرد دانیال اسماعیلی فر و محمد نادری؟  
من هنوز به طور کامل از دانیال و نادری راضی نیستم. 
آنها تنها بخشی از پتانسیل خود را به نمایش گذاشته اند و 
می توانند خیلی بهتر از چیزی که نشان داده اند، باشند و 

در فوتبال ایران بی رقیب باشند.

امیدواری به قهرمانی؟  
اهداف ما بلندپروازانه است. مهم ترین مسئله این است که 
همه در باشگاه از همدیگر حمایت کنند. وقتی این طور 

باشد، موفقیت اجتناب ناپذیر است.

شجاع و فیکس  در تیم ملی؟  
شجاع در هر بخشی از بازی اهمیت دارد. سهم او بی نظیر 
است. انتظار دارم مانند قبل، دست راست من در زمین 
باشد. درباره تیم ملی، امیدوارم حتی بزرگ ترین شکاک ها 
هم حالا متوجه شده باشند که او به عنوان بازیکنی در تیم 

ملی جایگزین ناپذیر است.

مهمترین بحث پیش روی ما منشور پارالمپیک است که   
آن را تدوین می کنیم

دنیا مالی وزیر ورزش و جوانان: عملکرد ما در حوزه کم   
توانان و معلولین اگر با المپیک زمستانی سنجیده شود 
عملکرد بسیار درخشانی است؛ با پیشرفت فناوری نوع 

معلولیت ها هم جدید شده است

با پیشرفت فناوری نوع 
معلولیت ها هم جدید شده است برگزاری مراسم تقدیر 

از ورزشکاران جوانمرد

با    همزمان  جوانمرد  ورزشکاران  از  تقدیر  مراسم 
شهید  ماندگار  پهلوان  شهادت  سالروز  گرامیداشت 
حاج قاسم سلیمانی به میزبانی دانشگاه جامع انقلاب 
اسلامی با حضور سیدمحمد شروین اسبقیان معاون 
توسعه ورزش قهرمانی وزارت ورزش و جوانان و سردار 
قریشی جانشین سازمان بسیج مستضعفین امروز عصر 

برگزار شد.
سازمان    رییس  میرجلیلی  سردار  مراسم  این  در 

تربیت بدنی  رییس  فولادی  امیر  ورزشکاران،  بسیج 
و  ورزش  مدیرکل  جوادی  علی  مسلح،  نیروهای  کل 
جوانان استان تهران و جمعی از روسای فدراسیون ها، 

ورزشکاران و قهرمانان حضور داشتند.

استادیوم تختی مشهد قبل از انقلاب »سعدآباد« نام داشت. هم زمان 
با اوج گیری مبارزات انقلابی، اقشار مختلف مردم مشهد به خصوص 
فرهنگیان این شهر در تاریخ ۱۶/۸/۱۳۵7 اجتماعی بزرگ در این 
استادیوم برگزار کردند. سخنران این برنامه آیت اللّه خامنه ای بودند 
که در بخشی از سخنان شان نام این استادیوم محل تجمع را به نام 
مرحوم »غلام رضا تختی« تغییر دادند. بعد از این سخنان، مردم با 
تکبیر و صلوات، این نام گذاری را تأیید می کنند و نام این ورزشگاه 

از آن پس تغییر می کند.

 پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR این بخش از بیانات حضرت 
آیت اللّه خامنه ای را که پیش از پیروزی انقلاب اسلامی در این تجمع 
بزرگ بیان شده بود، به مناسبت زادروز جهان پهلوان غلام رضا تختی 

و روز کشتی، منتشر کرده است:

»بعضی از برادران ما از دو سه روز قبل از اینکه سخن از تشکیل 
این انجمن باشکوه و عظیم در این مجمع میشد، اظهار میکردند که 
این تاکنون بهترین اجتماعی است که در این محل تشکیل شده. تا 
حالا هرچه اجتماع در اینجا بوده، یا لااقل بیشترین اجتماعاتی که 

ر یا مخرّب یا  در اینجا تشکیل شده است، اجتماعاتی بوده است مخدِّ
وقت گیر یا وقت کش و خلاصه برای سرگرم کردن و بازداشتن مردم.

جامعه ی ورزشکاران و بخصوص جامعه ی کشتی گیران و همچنین 
همه ی ورزشکاران مسلّماً مانند دیگرِ برادران و خواهران خود از این 
رنج میبرده اند که یک چنین منطقه ای در شهر و یک چنین فضایی 
و این چنین تجهیزاتی هرگز نمیتوانسته است با آرمانهای مذهبی 
و ملیّ آنها هماهنگ باشد. حتّی تاکنون نمیتوانستند یک قهرمان 
محبوبشان را -اجازه بدهید به توصیه ی برادران بگویم یک پهلوان 
محبوبشان را، اسم قهرمان را تکرار نکنیم- یک پهلوان محبوبشان را 
که نمودار آزادگی جمع ورزشکار این ملتّ بوده است، نمیتوانستند از 
او یک عکس حتّی در این محوّطه ی وسیع نصب کنند، نمیتوانستند 
حتّی نام او را بیاورند، زیرا جرم او این بود که سالها پیش -سالها 
پیش شاید حدود دوازده سیزده سال پیش- این احساسی را که 
امروز همگانی شده است، داشت. در این محیط احساس خفگی 
میکرد و این احساس را برُوز میداد و به خاطر همین شجاعتها و 

شهامتها بالاخره جان خود را از دست داد.

برادران ما، هم جامعه ی معلمّین -که میزبانان ما و میزبانان بسیار 
عزیز ما هستند و سپاس همه ی ما بر آنها و نثار آنها- و همچنین 
جامعه ی ورزشکاران و بخصوص کشتی گیران پیشنهاد کردند، من 
این پیشنهاد را در معرض میل و دید برادران و خواهران میگذارم؛ 
اگر خواستید تصویب میکنید و اگر تصویب کردید، حق با مردم 
است، حق با ملتّ است، همان، خواهد شد. پیشنهاد میکنند که 
این استادیوم را به نام پهلوان غلامرضای تختی نامگذاری کنید. بهتر 
از این »صحیح است« و بهتر از این تصدیق، هیچ عامل و موجبی 
برای چنین نامگذاری هایی وجود ندارد. غالباً نامگذاری ها بر اساس 
یکسری اعِمال غرضها و اعِمال نفوذها و یکسری تصمیم های فردی 
انجام گرفته. در هیچ نامگذاری ای این همه آحاد جمعیّت یک زبان و 
یک نفس تصمیم نگرفتند و حالا که شما تصمیم گرفتید، حالا که 
خواستید، من با اجازه ی شما و از طرف همه ی مرد و زنی که در 
اینجا حضور دارند و نیز چند برابر این جمعیّت که امروز راه بر آنها 
بسته شد و به آنها اجازه ی شرکت در این مجلس داده نشد و میدانم 
همه با ما همصدا هستند، با اجازه ی همه ی شما و از طرف همه ی 
شما این محل را نامگذاری میکنم به استادیوم غلامرضای تختی.« 

 ۱۳۵7/۸/۱۶

   ١٧دی درگذشت جهان پهلوان تختی
ماجرای تغییر نام ورزشگاه مشهد به نام »غلامرضا تختی« توسط آیت الله خامنه ای

در بحث اخلاق، اخلاق وظیفه گرا، نتیجه گرا و   
فضیلت گرا وجود دارد. در اخلاق وظیفه گرا اخلاق 
به عنوان یک وظیفه محول شده که باید انجام شود 
که یک قهرمان از دل این نوع سینمای اخلاقی بیرون 
می آید. اخلاق وظیفه گراست که سینمای اجتماعی 

ما را هدایت می کند.

دراگان اسکوچیچ

 مکان سوپرجام تغییر نمی کند  
سوپرجام    محل  تغییر  با  ایران  فوتبال  لیگ  سازمان 

فوتبال ایران مخالفت کرد.
دیدار سوپرجام فوتبال ایران 2۸ دی در ورزشگاه امام   

خمینی اراک بین تیم های پرسپولیس و سپاهان برگزار 
خواهد شد. در روزهای گذشته شایعاتی مبنی بر تغییر 
محل بازی به اهواز شنیده می شد اما سازمان لیگ قصد 
ندارد محل بازی را تغییر دهد و این دیدار در اراک برگزار 

خواهد شد.


